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T
ak, a máme tu ďalšiu asociáciu, ktorá začína hovoriť 

o tendrovaní. Reklamní producenti si povedali, že nik 

za nich nevyrieši ich vlastné problémy, iba oni. A trošku 

ich k tomu dotlačili aj Česi. Od januára totiž začne 

u našich západných susedov platiť memorandum, ktoré má za 

cieľ nastaviť podmienky obstarávania reklamných produkcií. 

A keďže české produkcie aj režiséri fungujú aj u nás a naopak, 

Slováci aj v Česku, tak je načase začať sa zaoberať aj sloven-

ským trhom.

Ako v rozhovore hovorí historicky prvý prezident novej 

Asociácie reklamných producentov Michal Hlavačka, problé-

mov a nezrovnalostí, ktorými sa treba zaoberať, je viac ako 

dosť. Tým najväčším je čas, ktorý dostávajú na vypracova-

nie tendrového zadania, takzvaného treatmentu režiséra. 

Ide o konkrétne uchopenie, pohľad na reklamný spot, jeho 

vizuálne spracovanie, obsadenie, lokácie. Zadanie do tendra 

vraj bežne dostávajú v čase PPP (v piatok poobede o piatej) 

a vtedy začína plynúť štvor- či päťdňový termín na odovzdanie 

práce. Samozrejme, počítajú sa doň víkendové dni. Šialené? 

Vraj bežná prax.

V špecializovanej prílohe Stratégií Produkcia 2024 sa venuje-

me okrem reklamy aj filmom, televízii a okrajovo aj eventom. 

Chceme priniesť nové pohľady a názory aktérov na túto 

oblasť. Dúfam, že sa nám to aspoň trošku podarí.

Férové tendrovanie 

v produkcii? Zabudnite!

editoriáL



Kto je to reKlamný producent? Čo má 
tento ČloveK alebo táto agentúra na 
starosti?
Reklamní producenti majú na starosti au-

diovizuálne stvárnenie reklamných spotov. 

Reklamné agentúry prichádzajú s nápadom, 

ideou, so základným scenárom, ktorý je viac 

či menej prepracovaný. Ako to vo finále vy-

zerá na pohyblivých obrázkoch, je už v našej 

réžii, je to naša práca.

aKý je vzťah medzi reKlamnou agentúrou, 
Kreatívnym riaditeľom KonKrétnej 
Kampane a zadávateľom, Ktorý to celé 
platí?
Je to veľmi dynamické a mení sa to. Kedysi 

fungovala priama hierarchia – klient, reklam-

ná agentúra a produkcia. Teraz sú možnosti 

rôznorodé. Veľakrát nás obstarávajú priamo 

klienti, kde majú ich reklamné agentúry 

odporúčacie slovo alebo poradný hlas, ale 

všetko obstaráva klient. Tým sa stávame 

partnermi rovno klientov a ich procuremen-

tov. Pri samotnej práci, keď už reálne točíme, 

je naším partnerom reklamná agentúra a jej 

kreatívny riaditeľ.

SKúSme vySvetliť logiKu, Ktorá za tým 
Stojí. poviem príKlad, preČo 
Si jaro vígh aKo Kreatívny riaditeľ 
muW Saatchi & Saatchi nemôže pri 

Spote pre SlovaK teleKom Sám povedať, 
S Ktorou produKČnou agentúrou alebo 
KonKrétnym režiSérom chce robiť?
To si Jaro, samozrejme, môže povedať, a aj si 

to veľakrát povie. Reklamná agentúra určite 

hovorí do toho, aké produkčné spoločnosti, 

akí režiséri sú prizvaní do tendra. Samotný 

proces už realizuje klient, ktorý môže mať 

aj iné ciele. Napríklad, neschváli kreatívnej 

agentúre vždy toho najdrahšieho, najlep-

šieho režiséra, s ktorým by chcela pracovať, 

alebo najdrahšie produkčné riešenie. Často 

sa stáva, že marketingové oddelenia klientov 

majú inú predstavu o režiséroch ako kreatív-

na agentúra.

chcete mi povedať, že Klient má väČší 
prehľad o tom, Kto je vhodný režiSér 
na KonKrétnu tému aKo jaro vígh, juraj 
KováČ alebo martin WoSKa?
Nemusí to byť nutne o väčšom prehľade. 

V priebehu tendra sa píše treatment režiséra. 

Je to vlastne jeho predstava o tom, ako chce 

spracovať to základné dielo. Keď si to pre-

čítajú klienti, ľudia na marketingoch bývajú 

hlavne u veľkých obstarávateľov veľmi skúse-

ní, tak sa im môže zapáčiť niečo iné. Ale máte 

pravdu, že väčšinou súťaží rovnaká váhová 

kategória režisérov. Niekedy by som chcel byť 

pri diskusiách, keď sa Jaro alebo Juro Kováč 

bavia s klientmi o tom, ktorý treatment je 

Produkčné 
tendre nie sú 
udržateľné
ani férové

12 najväčších 
produkčných spoločností 
na Slovensku sa dohodlo, 
že musia spolupracovať. 
A tak si založili Asociáciu 
reklamných producentov. 
O čo im ide? Aké sú ich 
hlavné ciele? Hovorili sme 
s prvým prezidentom 
Asociácie a majiteľom 
produkčnej firmy Protos 
Productions Michalom 
Hlavačkom.

autor: Lucia Ležovičová
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lepší, alebo ktorý režisér by to lepšie stvárnil. 

Ale žiaľbohu tam nie som (smiech).

Aký podiel má podľA vás produkčná 
AgentúrA nA tom, Ako bude konkrétny 
spot vyzerAť?
Myslím si, že zásadný. Nechcem sa dotknúť 

kolegov a kamarátov z reklamných agentúr, 

ale veľakrát dostaneme ako zadanie textovú 

A4 s pár referenciami, so štyrmi obrázkami 

a s youtubovými linkami. Samozrejme, nápad 

je ich. No režiséri do spotu prinášajú, ako to 

bude stvárnené, kde sa to bude odohrávať, 

aká bude kamera, hudba, strih. Stáva sa, že 

úplne prekopú ideu spotu, s ktorou príde 

reklamná agentúra.

Je v ich moci dostAť ideu vyššie Alebo, 
nAopAk, o úroveň nižšie?
Absolútne. Ak režisér rozmýšľa filmovo, 

tak zasahuje do scenára. Vie povýšiť dielo 

kamerovým alebo vizuálnym spracovaním, 

obsadením, miestom nakrúcania. Výsledkom 

je veľakrát niečo úplne iné, ako si agentúra na 

začiatku predstavovala.

predpoklAdám, že sA to celé zAčínA AJ 
končí pri výške budgetu…
Nie nevyhnutne. Ale, samozrejme, čím je 

vyšší budget, tým máte väčšie možnosti. Je 

tam však ešte jeden rozhodujúci faktor, a to 

je čas, ktorý máme na produkciu. Ak máme 

dostatok času, dokážeme veci pripraviť 

lepšie, krajšie a vo finále to môže byť aj 

lacnejšie. Ak máme pripraviť spot za dva-tri 

týždne, treba vyskautovať a pripraviť všetky 

možnosti, tak je to oveľa drahšie a pracujeme 

s menším počtom možností, ako keď máme 

šesť týždňov.

ešte pred rozhovorom ste mi povedAli, 
že štAndArdne to vyzerá Ako ppp. 
čo znAmená táto skrAtkA?
(smiech) Je to to, čo nás pri obstarávaní naj-

viac trápi. PPP je naša vtipná skratka, ktorá 

znamená piatok poobede o piatej. Toto je 

obvyklý čas, keď dostávame zadania. Klient 

to vtedy finálne schváli a account posiela 

do produkcií. My dostávame základný brief, 

scenár a sme dopytovaní, aby sme väčšinou 

do štyroch – piatich dní pripravili ponuku. 

Tender prebieha medzi viacerými produk-

ciami. Málokto asi vie, že na Slovensku sa 

tendruje možno 80 – 90 percent reklamných 

spotov. To, že urobíme pre klienta dobrý 

spot, ešte neznamená, že dostaneme aj ďal-

šiu zákazku. Takže vlastne sme permanentne 

v súťaži.

čiže nefunguJe to tAk, že dlhodobý 
koncept má nA stArosti JednA produkčná 
spoločnosť, Jeden režisér?
Takto to funguje vo veľmi málo prípadoch. 

Občas sa stane, že jeden režisér natočí dva-tri 

spoty po sebe. Napríklad, počítali sme, že 

pri THIS IS LOCCO a Kauflande, čo je jeden 

z vôbec najväčších zadávateľov, sa vystrieda-

lo v poslednom čase asi 25 režisérov.

koľko produkčných Agentúr 

bývA štAndArdne v tendri?
Je to rôznorodé. Tí lepší klienti pozýva-

jú do tendra tri produkčné agentúry, ale 

nie zriedka sa dostávame až k číslu 5 či 6. 

Prípadne býva počet tajný, takže vlastne 

vôbec nemáme informácie, koľko produkcií 

je v súťaži. Pri etablovaných klientoch alebo 

agentúrach, ktoré majú chuť robiť to férovo, 

Ak máme 

dostatok času, 

dokážeme veci 

pripraviť lepšie, 

krajšie a vo finále 

to môže byť aj 

lacnejšie.

Michal hlavaČka
prezident AsociÁcie
reklAmnÝch producentov
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alebo profesionálne, to vieme. Veľakrát sú to 

produkcie, s ktorými súťažíme pravidelne pre 

konkrétneho klienta. Niektorí to, žiaľbohu, 

nezverejňujú alebo volajú viaceré produkcie.

Čiže je možné, že klient má zadefinované 
tri produkcie, ktorých práca sa mu páČi, 
a medzi nimi vysúťaží konkrétny spot?
Áno, rozumiete tomu správne. Každá produk-

cia musí ponúknuť režiséra. Ideálne je, keď 

jedna produkcia ponúka jedného režiséra, 

keď sa nevyžadujú viacerí. Našou prácou je 

vypracovať treatment režiséra, ktorý je kľú-

čovým dokumentom. Treba si pod tým pred-

staviť 40-, 50-, 60-stranový dokument plný 

pohyblivých obrázkov, referencií na to, ako 

budú herci hrať, ako budú vyzerať lokácie, 

ako bude fungovať kamera. Veľakrát robíme 

moodové videá, čo znamená, že reklama je 

ako keby predstrihaná, aby si klient vedel 

predstaviť, ako to bude celé spolu fungovať, 

sú tam referencie na hudbu. Je to jeden 

komplexný dokument, ktorý dá reklamke 

a klientovi komplexnú predstavu o tom, čo 

režisér urobí.

dostávate na to 4 – 5 dní?
Áno, väčšinou aj s víkendom, čo je naozaj 

veľký problém. Každý, kto už robil takú-

to prezentáciu, tak vie, že to nie je úplne 

jednoduché. Najskôr si zabezpečíme režiséra 

a potom začíname s obvolávaním ďalších 

ľudí. Funguje to tak, že musíme kontrahovať 

grafikov, ľudí, ktorí zalamujú layouty z celej 

Európy alebo z celého sveta.

naozaj klient alebo reklamka 
predpokladajú, že ak v piatok poobede 
zadajú veľké tendrové zadanie, tak 
práve v tej chvíli sa objavia režiséri, 
ktorí nemajú Čo robiť?
Je to problém, a preto my producenti chceme 

o tom hovoriť. Naozaj to nie je udržateľný 

spôsob. Každý chce toho najlepšieho reži-

séra, ale tí najlepší stále niečo robia, niečo 

točia. Vypracovanie treatmentu trvá dlhé 

hodiny pre režiséra a predstavuje obrovské 

náklady pre nás ako produkciu. Všetkých ľudí 

treba zaplatiť. Ideálne by bolo, keby sme na 

to mali sedem pracovných dní, a aj to by bolo 

veľmi rýchle.

dostávate skicovné?
Nedostávame alebo možno raz za rok pri 

väčších tendroch. Keď robíme 4 – 5 tendrov 

mesačne, a väčšinu z nich nevyhráme, tak sú 

to naozaj obrovské náklady.

vedeli by ste vyČísliť, 
koľko reálne stojí tender?
Bude to len odhad, pretože režiséri za to 

nedostávajú zaplatené a rovnako ne-

vieme ani ohodnotiť svoj čas. Samotné 

vypracovanie treatmentu vychádza na 

tisíc – dvetisíc eur. Predpokladám, že sa 

blížime k sume 4- až 5 tisíc.

tendruje sa podľa vás príliš veľa alebo 
zbytoČne?
Asi niekedy áno, ale pamätám si časy, keď 

sa netendrovalo vôbec, čo tiež nebolo 

dobré. Fungovalo to tak, že jeden klient bol 

zamknutý s jednou produkciou na päť – desať 

rokov, a tým vlastne trh nebol taký pestrý, 

ako je dnes. Takže asi by som dnes nepove-

dal, že sa tendruje príliš veľa, skôr sa poďme 

baviť o tom, ako by mali tendre vyzerať, ako 

by to mohlo byť férové a udržateľné aj do 

budúcnosti.

vždy, keď sa vypíše tender, tak sa 
aj vyberie produkČná spoloČnosť?
Najhorší prípad, ktorý sa môže stať, a občas 

sa naozaj stáva, je, že sa ani netočí a celá prá-

ca ide do koša. Nedeje sa to pravidelne, ale 

párkrát za rok sa to stane. Stáva sa tiež, že sa 

tendrujú skripty, ktoré agentúra ešte nemá 

schválené s klientom, a potom sa netočia 

alebo sa točí niečo iné. Teraz sme sa párkrát 

stretli s tým, že agentúry idú do tendra a už 

vyžadujú mať aj produkciu a režisérsky 

treatment, čo je naozaj ďalší zbytočný náklad 

pre našu stranu.

aktuálne ste sa rozhodli, že budete 
o tejto téme hovoriť viac, a založili ste 
si asociáciu reklamných producentov. 
s akými cieľmi prichádzate?
Spojilo sa 12 slovenských produkčných 

spoločností, ktoré obsluhujú väčšinu trhu, 

väčšinu najväčších klientov. Férový tender, 

ktorý riešia reklamné a ďalšie agentúry, sa 

týka primárne ich, nie ich dodávateľov, a my 

sme sa rozhodli, že teraz asi prišiel čas, aby 

sme sa do toho zapojili. Naše podmienky 

sú veľmi podobné, plus nás k tomu vedie 

aj pohyb v Európe. Nie je to iba otázka 

Slovenska. Začalo sa to pred dvomi rokmi 

v Nemecku, kde režisérov trápili približne 

podobné problémy ako nás a začali sa domá-

hať dodržiavania nejakých podmienok, aby 

mohli svoju prácu vykonávať lepšie. Dohodli 

sa s najväčšími zadávateľmi na pravidlách 

vrátane skicovného. Ešte dôležitejší je pre 

nás vývoj v Českej republike, pretože naše 

trhy sú prepojené, kde to začína fungovať od 

1. januára budúceho roku.

aké podmienky si Česi vybojovali?
Vzniklo memorandum, za ktorým stojí 

väčšina reklamných režisérov a reklamných 

producentov, je ich možno aj 99 percent. 

Stanovili si pravidlá správneho tendrova-

nia. Ideálny počet ponúk sú tri produkčné 

spoločnosti s tromi režisérmi, účastníci nie 

sú tajní a takisto nie sú tajné budgety. Naozaj 

ich potrebujeme poznať, aby klient dostal 

férovú ponuku.

potrebujete obČas vešteckú guľu?
Áno, a je to veľmi neefektívny prístup pre 

všetky strany. Nedokážem odhadnúť, či 

klient chce investovať do produkcie 50- ale-

bo 100 tisíc eur, to sme naozaj na úrovni 

veštenia. Plus, ani klient si nedokáže ponuky 

vyhodnotiť, pretože neobsahujú rovnaké 

parametre. Chceme otvoriť časy na vypraco-

vanie ponúk, českí kolegovia si stanovili päť 

pracovných dní ako minimum, naozaj sa tam 

nerátajú víkendy ani noci. Potrebujeme dis-

kutovať aj o skicovnom a cancelation fee, keď 

sa produkcia neuskutoční. Českí kolegovia 

zavádzajú skicovné, ktoré by malo čiastočne 

pokrývať náklady režisérov a produkcií na 

tendrovanie. Nie je to konkrétna suma, je to 

niečo, o čom sa dá rozprávať podľa toho, aké 

je zadanie zložité. Niekedy tendrujete jed-

noduchý spot, niekedy ide o medzinárodný 

spot, ktorý si vyžaduje komplexnejšiu prácu.

kreatívne agentúry upozorňujú pri 
férovom tendri, že skicovné nezabezpeČí 
automaticky jeho férovosť.
Určite. Pre nás je veľmi dôležitý hlavne čas na 

prípravu. Niekedy je až absurdné, že agentúra 

pracuje s klientom mesiace na vypracova-

ní konceptu, potom to ďalšie týždne majú 

prieskumné agentúry a keď príde k realizácii, 

tak na ňu zostáva najmenej času. A to je 

kľúčový moment pre to, ako spot vyzerá. 

Stretávame sa s tým, že niektorí klienti si to 

uvedomujú a dokážu to naplánovať. Vedia, že 

vianočná kampaň naozaj príde a že Vianoce 

budú 24. decembra. A preto začínajú kampaň 

riešiť v lete. No iní to robia až v októbri.

hovoríte, že v susednom Česku sa nieČo 
posunulo, týka sa to teraz automaticky 
aj nášho trhu?
Áno, Združenie českých režisérov zahŕňa aj 

režisérov pracujúcich na Slovensku. Už histo-

ricky je dané, že na Slovensku točia väčšinu 

To, že urobíme 

pre klienta 

dobrý spot, ešte 

neznamená, 

že dostaneme 

aj ďalšiu 

zákazku. Takže 

vlastne sme 

permanentne 

v súťaži.
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prác českí režiséri, ale zahŕňa to aj sloven-

ských režisérov, ktorí točia v Česku, ktorých 

je tiež niekoľko. Plus to zahŕňa české pro-

dukčné spoločnosti, ktoré často tendrujú na 

Slovensku. Naše trhy sú prepojené a režiséri 

sa o tom s nami začínajú rozprávať a budú to 

od nás zrejme vyžadovať. Počkáme si, ako to 

bude fungovať v Česku, no iniciatíva je naozaj 

masívna a pokrýva väčšinu trhu.

Čo sa reálne udialo v nemecku?
Pribudlo „single bidov“, to znamená, že 

agentúry a klienti to riešia tak, že oslovia 

potenciálne produkcie a potenciálnych reži-

sérov, majú s nimi niečo ako keby neformálny 

chemistry call, kde sa len porozprávajú, ako 

vidia konkrétnu tému, bez potreby niečo vy-

pracovať. Následne si vyberú už len jedného 

režiséra a jednu produkciu, ktorá vypracuje 

ponuku.

v Čom sú podľa vás slováci, slovenskí 
reklamní tvorcovia, remeselníci reklamy 
dobrí a Čo im chýba?
Typická slovenská vlastnosť je schopnosť 

improvizácie. Už to pre Stratégie hovorili Juro 

Kováč a Martin Woska, že menšie budgety 

alebo horšie podmienky ich vedú k tomu, aby 

efektívnejšie a kreatívnejšie pracovali. A to 

isté platí aj pre reklamnú produkciu. Za men-

ší čas alebo s menšími budgetmi dokážeme 

vykúzliť rovnako kvalitné veci. Neviem, či je 

to dobrá vlastnosť, ale vieme to.

no ale martin a JuraJ zároveň 
poznamenali, že nízke budgety nás 
limituJú v tom, aby sme dokázali urobiť 
tú naJvyššiu kvalitu, ktorú ocenia aJ 
medzinárodné festivaly. napríklad aJ 
teraz na zlatom klinci nedostal žiaden 
televízny spot zlato, lebo nakoniec tie 
budgety predsa len stavaJú isté hranice.

To je, samozrejme, pravda. Výborný príklad 

je aktuálne medzinárodný spot pre vianočný 

Telekom, ktorý realizovala slovenská agen-

túra, čo je absolútny úspech. Tam vidíte, že 

budget bol nastavený úplne inde, ako keby sa 

to robilo len pre Slovensko. Agentúra začala 

na tom robiť veľmi skoro, čo aj vidieť na 

výsledku. Ten čas je naozaj kľúčový.

ako Je to vo vašom segmente s talentmi? 
máte pocit, že mladí ľudia chcú tvoriť 
reklamu?
Je to veľmi individuálne podľa rôznych 

profesií. Je pravda, že dnes máme nekonečné 

možnosti. Keď som začínal, tak na Slovensku 

sa točila iba reklama, nerobili sa filmy, 

televízie. Dnes idú televízie na plné obrátky, 

už aj na Slovensku sa točia perfektné filmy, 

prípadne sa tu točia aj americké filmy. Čo sa 

týka kameramanov, tak máme naozaj veľa 

talentov, ktoré môžeme vyvážať, a špičkoví 

slovenskí kameramani točia po celej Európe. 

S režisérmi je to trošku slabšie, presadiť sa 

v reklame je oveľa náročnejšie, je to nestály 

džob a režiséri nám odchádzajú do televízií. 

Najväčším problémom sú obslužné profesie, 

privítali by sme, keby ich bolo oveľa viac 

alebo by prišli nové mladé partie. Možno nám 

v tom pomôžu americké filmy, ktoré tu začali 

produkovať. Možno z nich vzniknú nejaké 

nové skupiny ľudí, ktorí začnú pracovať aj 

v reklame.

ktoré profesie sú na tom naJhoršie?
Najväčším problém je filmová stavba, pretože 

kontinuita stavania dekorácií úplne vymizla 

a reklamy sa vôbec nestavajú v ateliéroch. Ak 

to musíme realizovať, tak to robíme v Česku. 

Vo výpravných zložkách je rozdiel obrovský. 

Nedávno sme realizovali vianočnú kampaň 

s českým architektom, ktorý má na svojom 

konte x amerických produkcií, všetky sa 

realizovali v Prahe a bolo to na špeciálnych 

efektoch vidieť.

môžu pomôcť vašeJ práci aJ streaming 
a nároky streamingových spoloČností, 
ktoré tu chcú, možno budú chcieť robiť?
Ak sa toho bude robiť na Slovensku veľa, tak 

nám to určite pomôže. Otázka však je, či my 

už v reklame budeme ochotní alebo schopní 

tých ľudí zaplatiť. Kedysi bola reklamná 

produkcia platená najlepšie zo všetkých 

segmentov trhu, dnes nás dokážu preplatiť 

televízie alebo filmy.

ktorá reklama sa vám v poslednom 
období na slovensku páČila naJviac?
Tento rok bol naozaj veľmi pestrý. Po dlhom 

čase som mal veľmi dobrý pocit z toho, že tu 

vzniklo veľa zaujímavých a pekných vecí. Mne 

sa dlhodobo páči, čo robí Slovenská sporiteľ-

ňa. Páčia sa mi kauflandové veci, mám dobrý 

pocit z rôznorodosti slovenskej reklamy.

Režiséri do spotu 

prinášajú, ako to 

bude stvárnené, 

kde sa to bude 

odohrávať, aká 

bude kamera, 

hudba, strih. 

Stáva sa, že úplne 

prekopú ideu 

spotu, s ktorou 

príde reklamná 

agentúra.
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Ako hodnotíte rok 2024 v produkcii?
Ktoré momenty ho najviac ovplyvnili – či už pozitívne alebo negatívne?

Udalosti, ktoré v rokU 2024
ovplyvnili biznis

dominik szombath
Producer

VrIZZLY FILms

Tento rok vnímam veľmi pozitívne v rámci technologického 

a kreatívneho rozvoja, či už sa rozprávame o rozmachu 

všadeprítomnej AI, ktorá je pre nás veľkou pomocou, alebo 

o možnostiach, ktoré sú ochotní klienti a agentúry otvárať. 

Produkčný biznis je o ľuďoch a vždy bude, pokiaľ budeme 

mať rozviazané ruky pri tvorbe projektov, ktoré si vybe-

ráme, nemôžeme sa vo firme na biznis pozerať čierno-bielo 

a hodnotiť, čo je pozitívne a negatívne – „Its a creative 

bussines“ a netreba za ním hľadať negatíva, treba vyrábať 

pekné veci, na ktoré ste hrdí.

Jozef lipa
ceo, managIng Partner

eaLLIn nomad

Štátne stimuly, resp. filmárske „vratky“ vo výške 33 %:
Slovenská republika zatiaľ našťastie pokračuje v ponuke 

filmových stimulov pre zahraničné produkcie, čím spolu s 

atraktívnymi slovenskými lokáciami zvyšuje počet zahra-

ničných audiovizuálnych diel nakrúcaných na Slovensku. 

To má, samozrejme, pozitívny vplyv na rozvoj lokálneho 

filmového priemyslu, keďže prináša financie, pracovné 

príležitosti a môže pomôcť rozvoju slovenskej filmovej 

infraštruktúry. Nemenej dôležité je aj to, že sa slovenskí 

tvorcovia môžu uchádzať aj o financie z koprodukčných 

grantových schém na európskej úrovni.

Medzinárodná spolupráca a festivaly:
Slovenské filmy a koprodukcie sa čoraz častejšie objavujú aj 

na prestížnych filmových festivaloch ako Berlinale, Cannes, 

Benátky či Karlove Vary, čím prinášajú filmovej produkcii na 

Slovensku medzinárodnú pozornosť a vytvárajú nové príle-

žitosti na koprodukciu aj s väčšími zahraničnými filmovými 

produkciami. Záujem zo zahraničia o kvalitných lokálnych 

tvorcov a produkcie sa podľa môjho názoru v ostatnom 

období mierne zvyšuje, pretože predovšetkým streamova-

cie platformy sa zaujímajú o rozmanitosť obsahu a zároveň 

môžu tvorcom ponúknuť viac divákov pre svoje diela.

Negatívne faktory:
Osobne pociťujem, že rok 2024 v oblasti filmovej produkcie 

na Slovensku je kombináciou mierne pozitívnych trendov, 

ako napríklad medzinárodné koprodukcie, filmový turiz-

mus či technologický pokrok, ale zároveň je nevyhnutné 

postaviť sa tvárou k výzvam, ako napríklad v podstate 

momentálne nefungujúcemu audiovizuálnemu fondu, eko-

nomickej neistote a inflácii, geopolitickému napätiu alebo 

konkurencii na globálnom trhu. Vzhľadom na spomenuté 

bude kľúčové, ako sa slovenská filmová komunita dokáže 

prispôsobiť novým podmienkam a aké inovatívne riešenia 

nájde na preklenutie týchto výziev.

Záujem zo zahraničia 

o kvalitných lokálnych 

tvorcov a produkcie 

sa mierne zvyšuje, 

pretože predovšetkým 

streamovacie 

platformy sa zaujímajú 

o rozmanitosť obsahu 

a zároveň môžu 

tvorcom ponúknuť 

viac divákov pre svoje 

diela.
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Andrej Solár, Ceo/eP
endrius

Tendre sú pre mňa v tomto ohľade udalosťou tak pozitív-

nou, ako aj negatívnou. Proces tendrovania s agentúrami 

je na dobrej ceste. Avšak spôsob tendrovania na strane 

klienta si podľa môjho názoru vyžaduje väčšiu pozornosť 

a vzájomnú komunikáciu. Za všetko spomeniem nie úplne 

potrebné množstvo vyžadovaných treatmentov, dispro-

porciu očakávaného výsledku so stanoveným budgetom 

a v neposlednom rade sa stretávame s veľmi malou 

časovou alokáciou na prípravu treatmentov. Ako pozitív-

ne v tomto ohľade vnímam vznik Asociácie reklamných 

producentov (ARP), ktorej endrius je zakladajúcim členom 

spolu s ostatnými poprednými producentmi. V asociácii sa 

chceme venovať práve dialógu a nastaveniu transparentnej 

spolupráce.

AndreA Mlynková
executive producer

protos productions

Rok 2024 by sme definovali slovom pestrosť. My v Protose 

sme tento rok pracovali pre veľa rôznorodých klientov 

a agentúr s rôznymi režisérmi na mnohých typovo odlišných 

produkciách. Začiatkom roka sme korčuľovali s hokejis-

tami, potom naháňali futbalistov či olympionikov a varili 

s populárnymi kuchármi. Stred roka priniesol logisticky 

komplikované nakrúcania a Vianoce náročnejšie postpro-

dukčné spoty a aj prácu s novými technológiami. Nechali 

sme zamrznúť celé mesto alebo vytvorili shaolinský chrám 

v Bratislave. Bolo to naozaj pestré. Pozitívom teda je, že 

reklama na Slovensku nestagnuje, nepracuje s rovnakou 

šablónou a je stále pestrá a originálna. Negatívne vnímame 

stále pomalý rozvoj infraštruktúry niektorých filmových 

zložiek na trhu.

MArek WilhAlM
producent

ZuZana Maruščáková
production Manager

KiMono production

Produkčný biznis najviac ovplyvňuje rast umelej inteli-

gencie a jej vplyv na jednotlivé zložky produkčného cyklu. 

Tento vplyv má pozitívne, ale aj negatívne dosah. Zatiaľ 

vnímame hlavne tie pozitívne vplyvy. AI nástroje nám 

pomáhajú pri zrýchľovaní produkčných procesov, napríklad 

pri úprave vizuálov alebo zvuku. Negatívne aspekty sa 

môžu v budúcnosti objaviť možno v rámci autorských práv 

alebo sprísnenia regulácie používania AI. Produkčný biznis 

mierne ovplyvnili aj zahraničné filmové produkcie, ktoré 

sa realizovali na Slovensku. Odhliadnuc od pozitív, ako sú 

príležitosti a naberanie skúseností pre slovenských dodáva-

teľov, to spôsobovalo mierne výpadky ich dostupnosti pri 

natáčaniach domácich projektov.

MArek vySoPAl
konateľ a obchodný riaditeľ

MYMedia

Z negatív by som jednoznačne spomenul celkové zvýšenie 

cien. Či už šlo o náklady na produkty, ale aj náklady na pra-

covnú silu. Tým narastala aj cena finálnej produkcie, čo pri 

viacročných kontraktoch malo negatívy vplyv na agentúry. 

Pozitívne produkčný biznis ovplyvnilo skokové zdokonale-

nie AI – umelej inteligencie, ktorá umožňuje jednak iný po-

hľad na vec, napr. v dizajne, ako aj kompenzovať zvýšenie 

cien produkcie efektivitou niektorých procesov.

Lukáš kočiš
client service director

leopard production 

Za pozitívny prínos považujem implementáciu umelej 

inteligencie, najmä generatívnych modelov, ktoré pro-

dukčným spoločnostiam umožňujú efektívnejšie plánovať, 

upravovať a vytvárať obsah. AI dnes významne obohacuje 

postprodukciu, napríklad v oblasti vizuálnych efektov, a au-

tomatizáciou rôznych procesov pomáha zvýšiť produktivitu 

a znižovať náklady. Na druhej strane, negatívne vnímam 

pokračujúci rast inflácie, ktorý ovplyvňuje produkčný prie-

mysel už druhý rok za sebou. Zvýšené náklady na prenájom 

techniky, energie a materiálov tlačia na zvýšenie rozpoč-

tov, čo klienti často odmietajú akceptovať, a tak musíme 

bojovať so znižovaním rozpočtov. Hoci zmienené výhody 

AI prinášajú produkcii značné prínosy, objavujú sa aj obavy 

spojené s etickými otázkami, ako sú ochrana osobných 

údajov, možné zneužitie AI a jej dosah na zamestnanosť. 

Diskusia o regulácii a etických aspektoch môže zásadne 

ovplyvniť spôsob, akým sa táto technológia bude v produk-

cii využívať.
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Čo ho charakterizuje? Aké sú jeho prednosti a nedostatky?

SlovenSký trh je špecifický

Andrej Solár
CEO/EP

Endrius

Sem-tam počúvam názor, že Slovensko je vyhoreté, 

že nič dobré sa tu nerobí. Ja si to úprimne nemyslím. 

V brandži máme množstvo šikovných ľudí a robíme 

krásne veci. To, čo vnímam ako mínus, je budget cutting 

s pretrvávajúcim očakávaním excelentného výsled-

ku. A ešte, samozrejme, „včera by sme potrebovali 

treatment“. Z tohto môže prameniť tá skepsa. Kreatívci 

vymyslia krásne veci, ale nezostane budget na ich exe-

kúciu. Sme pracanti, však to nejako vymyslíme… Len sa 

tak zamýšľam, ako by mohli na konci vyzerať projekty, 

ak by sme mali adekvátne podmienky? Radosť tvoriť.

AndreA Mlynková
ExECutivE PrOduCEr

PrOtOs PrOduCtiOns

Malosť a malosť:) Výhodou malého trhu je možnosť bu-

dovať si intenzívnejšie a dlhodobejšie vzťahy s klientmi 

a agentúrami, možnosť flexibilnejšie reagovať na ich 

špecifické potreby. Nevýhodou malého trhu je menší 

rozpočet projektov a celkovo menej príležitostí.

doMinik SzoMbAth
PrOduCEr

vriZZLY FiLms

Ako zástupca produkcie, ktorá vytvára skôr menej pro-

jektov, ale o to viac kvalitných, si nedovolím hodnotiť 

teritoriálny stav trhu. Túto úlohu prenechám kolegom 

okolo.

MArek WilhAlM
PrOduCEnt

ZuZana Maruščáková
PrOduCtiOn managEr

KimOnO PrOduCtiOn

Tvorba na slovenskom trhu má svoje výhody aj nevý-

hody. Medzi výhody jednoznačne patrí lokácia. Okrem 

mora máme na Slovensku krásne prírodné scenérie, 

históriu, ale aj moderné časti miest. Vďaka tomu sa 

náklady na potrebu natáčania v zahraničí znižujú a zá-

roveň vieme nalákať zahraničných klientov na možnú 

spoluprácu so slovenskými produkčnými firmami. Čo sa 

týka negatív, slovenský trh je malý, čo znamená nižšie 

rozpočty na domáce projekty. To obmedzuje napríklad 

možnosti pre nové projekty alebo inovácie. Takisto sa 

na menšom trhu pri vyššom počte produkcií zvyšuje 

aj konkurencieschopnosť, čo ovplyvňuje cenotvorbu 

rozpočtov, ktoré zohrávajú hlavnú rolu pri výbere 

produkcie u klienta. Negatívnom môže byť aj nižší počet 

kvalifikovaných dodávateľov.

Kreatívci vymyslia 

krásne veci, ale 

nezostane budget 

na ich exekúciu. 

Sme pracanti, 

však to nejako 

vymyslíme… Len 

sa tak zamýšľam, 

ako by mohli na 

konci vyzerať 

projekty, ak by sme 

mali adekvátne 

podmienky?

10 |

AnketA



Marek Vysopal
konateľ a obchodný riaditeľ

MYMedia

Nevýhoda trhu je jeho „rozloha“ a potenciál. Teda to, že 

slovenský trh je malý a hlavne pre medzinárodné firmy 

samostatne úplne nezaujímavý. Zároveň je na našom 

trhu relatívne veľká konkurencia v oblasti agentúr, ktoré 

sú tlačené do nižších cien, zároveň však z druhej strany 

tlačené do vyšších nákladov či už v dodávateľskom 

reťazci, respektíve v personálnej oblasti. Vďaka skutoč-

nosti, že Slovensko ako také nie je samostatne zaují-

mavé pre medzinárodné spoločnosti, vo veľkej väčšine 

prípadov majú klienti centrálu v Česku. Čo je v prípade, 

ak rieši slovenský trh agentúra z ČR, dosť nevýhodou 

pre klienta, keďže trhy sú si síce príbuzné a podobné, ale 

určite nie rovnaké. Nevýhoda je zároveň aj výhodou a to, 

že prepojenie na ČR, tak dodávateľsky, ako aj klientsky, 

je relatívne jednoduché, vzdialenosť je zanedbateľná, 

dostupnosť je bezproblémová a neexistujú skoro žiadne 

jazykové bariéry.

Jozef lipa
ceo, Managing partner

eaLLin noMad

Výhody:

•	 Finančná podpora zo strany európskych fondov a fil-

márske stimuly zo strany štátu

•	 Atraktívne lokácie

•	 Medzinárodná spolupráca a koprodukcie

Nevýhody:

•	 Príliš malý domáci trh, obmedzený počet divákov 

a nízka kúpna sila

•	 Relatívne vysoká závislosť od medzinárodných kopro-

dukcií a exportu

•	 Ekonomická neistota, inflácia a nízka investičná 

aktivita v odvetví

•	 Nedostatočný počet kvalitných odborníkov

•	 Do veľkej miery obmedzená až nedostatočná infraš-

truktúra a zázemie pre náročné produkcie (filmové 

štúdiá, postprodukcia)

•	 Konkurenčný tlak z väčších trhov, predovšetkým 

Česká republika, Maďarsko a Poľsko

Lukáš kočiš
cLient service director

Leopard production

Slovensko ponúka pestrú škálu prostredí – od histo-

rických miest až po nádherné prírodné scenérie, čo 

predstavuje veľkú výhodu pre natáčanie reklám, filmov 

či televíznych seriálov. Táto rozmanitosť umožňuje pro-

dukčným tímom nájsť autentické miesta bez vysokých 

nákladov na cestovanie. Zároveň som presvedčený, 

že slovenskí tvorcovia a produkčné spoločnosti majú 

vysokú úroveň odbornosti a kreativity. Štúdiá a pro-

dukčné tímy sa často podieľajú na medzinárodných 

projektoch, čo zvyšuje ich kredit a schopnosť realizovať 

zložité a kvalitné projekty. Nevýhoda slovenského trhu 

je vysoká konkurencia na obmedzenom trhu. Malý 

trh vedie k výraznej konkurencii medzi produkčnými 

spoločnosťami, reklamnými agentúrami a kreatívnymi 

profesionálmi. Tento tlak často znižuje ceny služieb, 

čo sa v konečnom dôsledku môže odraziť na kvalite 

výstupov.

Slovenskí tvorcovia 
a produkčné 
spoločnosti majú 
vysokú úroveň 
odbornosti 
a kreativity. Štúdiá 
a produkčné tímy 
sa často podieľajú 
na medzinárodných 
projektoch, čo 
zvyšuje ich kredit 
a schopnosť 
realizovať zložité 
a kvalitné projekty.
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Čo bude podľa vás najdôležitejšie pre vývoj produkčnej brandže v ďalších rokoch?

Top Trendy budúcnosTi

Andrej solár
CEO/EP
Endrius

Najskôr si treba zadefinovať pravidlá a správať sa podľa 

nich. Asociácia reklamných producentov vzniká práve na 

to. Tam by som začal. Potom sa môžeme posunúť vpred. 

Teším sa, ako nám nové technológie/prístupy otvoria 

možnosti, ako robiť našu prácu krajšie a efektívnejšie.

AndreA Mlynková
ExECutivE PrOduCEr
PrOtOs PrOduCtiOns

Množstvo zadávateľov, ktorí produkujú reklamné spoty 

lokálne a neadaptujú iba globálne kampane. Len pri väčšom 

množstve produkcie sa rozvíja komplexná filmárska infraš-

truktúra, ktorá je schopná konkurencie. Reklamnú produkciu 

čaká súboj o najlepšie talenty a dodávateľov s televíznou 

a filmovou produkciou, ktorých objem rastie.

dominik szombath
PrOduCEr

vriZZLY FiLms

Adaptácia, adaptácia, adaptácia… a zachovanie si hodnôt.

MArek WilhAlM
PrOduCEnt

ZuZana Maruščáková
PrOduCtiOn managEr
KimOnO PrOduCtiOn

Jednoznačne vývoj AI a spoločensko-politická situácia 

vo svete, ktorá ovplyvňuje rast cien, a tým aj nákladov na 

produkciu.

MArek vysopAl
konateľ a obchodný riaditeľ

mYmEdia

Kvalitný tím, kreatívne nápady nielen v ideách, ale aj v rie-

šeniach a optimalizácii výroby a výkonov, ako aj mať okolo 

seba kvalitných a spoľahlivých dodávateľov. Taktiež to bude 

pestrosť ponuky, znalosť využitia AI a celková efektivita na 

zachovanie dobrého pomeru „cena-výkon“.

Lukáš kočiš
CLiEnt sErviCE dirECtOr

LEOPard PrOduCtiOn

Vývoj a technologické pokroky, predovšetkým v oblasti 

umelej inteligencie, ktoré otvárajú nové možnosti pre 

produkčné procesy. Vďaka týmto technologickým mož-

nostiam sa budú projekty čoraz viac stávať globálnymi. 

Nemôžeme zabudnúť ani na udržateľnosť, ktorá bude 

čoraz viac ovplyvňovať naše rozhodnutia. Musíme sa 

zamerať na minimalizáciu odpadu, znižovanie uhlíkovej 

stopy a zodpovedné využívanie prírodných zdrojov. 

Rovnako dôležité budú synergie medzi produkčnými 

spoločnosťami, ktorých fungovanie, verím, podporí 

aj novovzniknutá Asociácia reklamných producentov, 

ktorej sme súčasťou.

jozef lipA
CEO, managing PartnEr

EaLLin nOmad

Vývoj odvetvia filmovej produkcie bude v budúcnosti 

ovplyvnený viacerými faktormi, ktoré sa týkajú naprí-

klad technologických inovácií, zmien v preferenciách 

divákov, ekonomického vývoja či globálnych trendov vo 

filmovom priemysle. Pre slovenskú filmovú produkciu, 

ako aj pre širší audiovizuálny priemysel, sa bude vyža-

dovať vyššia flexibilita a schopnosť prispôsobiť sa nielen 

novým technologickým výzvam a príležitostiam. Mys-

lím, že je absolútne nevyhnutné vytvorenie stabilného 

a dlhodobého systému investícií do filmovej infraštruk-

túry a zázemia, kvalitného vzdelávania ďalších generácii 

filmových profesionálov naprieč celým odvetvím v SR, 

s čím súvisí tiež schopnosť využívať nové technológie 

na vytváranie konkurencieschopného a relevantného 

obsahu, ktorý má potenciál osloviť aj medzinárodné 

publikum.
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Čo sa vašim kolegom, konkurentom v iných agentúrach v aktuálnom roku 
mimoriadne podarilo? Čím vás konkurencia inšpiruje?

Pochváľte konkurenciu

Andrej Solár
CEO/EP
Endrius

Toho je veľa. Máme šťastie na šikovnú konkurenciu:). Vďaka nim 

sa posúvame v endrius vpred. Páči sa mi Fortuna, Swipe, Kau-

flandy a tohtoročný Telekom je z iného sveta. Ďalej som veľmi 

rád, že sa v roku 2024 na Slovensku podarilo vyprodukovať veľa 

krásnych charitatívnych projektov. Vnímam, že producenti sú 

naďalej ochotní pomôcť dobrej veci a okrem množstva probono 

práce ešte aj dofinancovať takéto projekty z vlastných zdrojov. 

Prosím, vážme si to.

AndreA Mlynková
ExECutivE PrOduCEr
PrOtOs PrOduCtiOns

Mrzí nás každý prehratý tender, hlavne tie, ktoré nerealizovali 

slovenské produkcie. Už keď sme čítali scenáre pre Telekom Via-

noce či Swipe, sme si povedali, že to by bola radosť produkovať, 

a práve tieto spoty sa konkurencii aj veľmi vydarili.

dominik Szombath
PrOduCEr

vriZZLY FiLms

Na Slovensku v tomto roku vzniklo pomerne dosť super vizuálov. 

Ak by som hodnotil, ktorý je najlepší, určite by som na niečo 

zabudol a niekto by sa na mňa nedajbože nahneval. Budem sa, 

samozrejme, určite tešiť, keď ich bude budúci rok aspoň dvoj-

násobok, nech brandža rastie kvalitou, nie kvantitou.

MArek WilhAlM
PrOduCEnt

ZuZAnA MAruščáková
PrOduCtiOn managEr
KimOnO PrOduCtiOn

Aktuálne wow reklamou je jednoznačne nová vianočná reklama 

pre Telekom. Reklama je od insightu až po samotnú vizualitu 

nádherne prepracovaná.

MArek vySoPAl
konateľ a obchodný riaditeľ

mYmEdia

Rád by som všeobecne pochválil konkurenciu, ktorá koná 

seriózne a dodržiava pravidlá hry. Ktorá ide do tendrov s tým, 

čo je reálne. Ideou aj realizáciou, ktorá nezavádza klienta. Za 

pochvalu stojí konkurencia, ktorá navrhla, vyrobila a zabezpečila 

výstižnú a oku lahodiacu zónu pre značku Radegast. Inšpirácia 

od konkurencie, tej dobrej, je určite v oblasti kreatívy, keďže radi 

vidíme pekné práce, ktoré inšpirujú.

lukáš kočiš
CLiEnt sErviCE dirECtOr

LEOPard PrOduCtiOn

Na Slovensku vzniká množstvo výnimočných projektov, ktoré si 

rozhodne zaslúžia pozornosť. Máme tu talentovaných profesi-

onálov, ktorí by sa nestratili ani v najprestížnejších svetových 

agentúrach. Ak mám vyzdvihnúť jeden konkrétny projekt, tento 

rok ma najviac oslovila vianočná reklama Telekomu, vytvorená 

v dielni MUW Satchi & Satchi pod vedením Jara Vigha. Tento pro-

jekt si získal uznanie nielen doma, ale aj na medzinárodnej scé-

ne, a to úplne právom. Myšlienka vystúpiť zo sociálnych bublín 

a začať sa rozprávať je veľmi aktuálna a mala by sa viac a viac 

komunikovať. Klobúk dole pred kreatívnym tímom, ale rovnako 

obrovská pochvala patrí aj produkcii a režisérovi Alexovi Feilovi 

za skvelý konečný výsledok. Naozaj vynikajúca práca!

joZef liPA
CEO, managing PartnEr

EaLLin nOmad

Zo všetkých konkurenčných projektov sa mi páči asi najviac 

len prednedávnom zverejnený vianočný spot pre Telekom 

od režiséra Alexa Feila ktorý produkovala Armada films z ČR. 

Vynikajúci tím aj exekúcia a krásne posolstvo. Konkurencia nás 

predovšetkým inšpiruje neustále sa vzdelávať, zlepšovať svoje 

služby, držať krok s napredujúcimi novými technológiami, skúšať 

a testovať nové technologické postupy, či posúvať hranice „mož-

ného“ v produkcii, ale aj hľadať nové príležitosti a nové trhy.
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Ako hodnotíte, po prvých 10 mesiAcoch, 
rok 2024 z pozície filmovej produkcie?
Rok 2024 je dozaista úspešný rok pre slo-

venské filmy, a to najmä ich návštevnosťou 

v kinách. Filmy, ktoré vznikli buď v slovenskej 

minoritnej koprodukcii, alebo ako majorit-

ne slovenské, sa tešili naozaj veľkej obľube 

u slovenských divákov a diváčok. Na presné 

čísla z kompletnej štatistiky za tento rok 

si ešte budeme musieť chvíľu počkať, ale 

filmy ako Miki, Jedeme na teambuilding, 

Vlny či Vojna policajtov už teraz nazbierali 

dokopy takmer milión divákov a niektoré 

z nich sa stále držia v top 20, čo znamená, 

že ľudia si ich stále idú pozrieť do kina aj po 

12 či 15 týždňoch od premiéry. Znamená to, 

že o slovenské filmy je doma záujem, i keď 

treba jedných dychom povedať, že najmä 

o tie komerčne spracované. Na druhej strane 

slovenské filmy zaznamenali úspech aj na 

svetových festivaloch, napríklad na Berlinale 

mal svetovú premiéru koprodukčný film 

Redakcia, ktorý je momentálne v sloven-

ských kinách, a na festivale v Benátkach 

mal premiéru film Wishing on a Star Petra 

Kerekesa. Treba si pripomínať aj takéto 

úspechy, keď sa spomedzi už nie stoviek, ale 

tisícok každoročne prihlásených filmov na 

tieto najvýznamnejšie festivaly prebojujú do 

finálneho výberu a súťaže aj naše slovenské 

filmy.

Nie je to tak dávNo, čo sa Na sloveNsku 
objAvilo v kinách len minimum 
sloveNských filmov… to už zjavNe 
Neplatí a počas celého roka uvedú kiNá 
každý mesiac miNimálNe jedeN sloveNský 
film. je to žiadaNý stav či sloveNská 
produkciA ešte stále nedosiAhlA 
svoje limity a sloveNské produkčNé 
spoločNosti by dokázali vyprodukovať 
ročNe aj väčší počet kvalitNých filmov?
V kinách dnes už nájdete premiéry sloven-

ských filmov takmer každý týždeň a niekedy 

aj viacerých naraz! Produkčné spoločnosti by 

ich určite dokázali vyprodukovať aj viac, no 

nie je to otázka schopností, ale skôr stabil-

ných podmienok na tvorbu a, samozrejme, 

financií. Na to, aby vznikol kvalitný film, je

potrebné mať v prvom rade dostatočnú pod-

poru týchto filmov a predvídateľné podmien-

ky na ich vznik, propagáciu a distribúciu. 

Vznik filmu si vyžaduje mnoho zúčastnených 

nielen ľudí, ale aj firiem, inštitúcií, je to dosť 

zložitý mechanizmus a zároveň stále dosť 

krehký. A to najmä preto, že Slovensko je 

veľmi malý trh a nevieme sa preto spoľah-

núť na distribučnú návratnosť investícií do 

filmov. A teda zoslabenie jednej súčiastky 

v tomto kolobehu znamená oslabenie celého 

procesu, v praxi to môže znamenať zníže-

ný počet vyrobených filmov a tiež zníženú 

kvalitu, a tým aj menej úspechov, či už 

Vznik filmu

je zložitý mechaNizmus 

a stále dosť krehký

Je skvelé, že na 
Slovensku rastie 
žánrovosť filmov. 
Vznikajú komédie, 
trilery, historické drámy 
či rozprávky. Práve 
táto diverzita žánrov, 
tém a formátov je znak 
toho, že slovenská 
audiovizuálna tvorba je 
vo veľmi dobrej kondícii 
a rastie každým rokom. 
Musíme si to preto 
chrániť a zdokonaľovať. 
Hovorí v rozhovore pre 
Stratégie prezidentka 
Slovenskej filmovej 
a televíznej akadémie 
Katarína Krnáčová.

autor: rastislav Michalko 
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komerčného alebo umeleckého charakteru. 

Dlhé roky sa na Slovensku tento tzv. audiovi-

zuálny ekosystém budoval, a dnes už vidíme 

jasné pozitívne výsledky – počet vyrobených 

filmov každý rok rastie, tešia sa úspechu 

či už v domácich kinách, na zahraničných 

festivaloch alebo online platformách. A treba 

povedať, že na Slovensku rastie nielen počet 

vyrobených filmov, ale hlavne sa rozrastá 

žánrovosť týchto filmov, vznikajú tú komédie, 

trilery, historické drámy či rozprávky. Práve 

táto diverzita žánrov, tém a formátov je znak 

toho, že slovenská audiovizuálna tvorba je 

vo veľmi dobrej kondícii a rastie každý rok. 

Musíme si to preto chrániť a zdokonaľovať. Aj 

preto pevne verím, že tento systém podpory 

bude udržaný a aj do budúcnosti založený 

na kritériách kvality, a nie na politických či 

ideologických preferenciách. Je totiž dôležité 

pozerať sa dopredu a neustále hľadať cesty, 

ako sa kvalitatívne zlepšovať a rásť.

OprOti ČechOm sú však slOváci 
v prOdukcii filmOv stále v závese. myslíte 
si, že príde Čas, keď ČechOv dObehneme?
Osobne si nemyslím, že sme v produkcii až 

tak v závese. Sme krajina s trhom o polovicu 

menším, ako je Česko. To znamená, že aj 

rozpočty na podporu filmov máme nižšie a je 

tu zároveň oveľa menej zdrojov financovania 

ako v Česku, kde je dnes už vcelku bežné 

mať na film súkromných investorov. Je to aj 

vďaka spomínanému väčšiemu trhu a vyššej 

miere návratnosti takejto investície. Je teda 

pravda, že u našich susedov vyrobia väčšie 

množstvo filmov ako u nás a tiež dosahujú 

oveľa vyššie návštevnosti, ale napríklad na 

medzinárodnej scéne naše slovenské filmy 

dosahujú úspechy rovnaké, možno ešte 

väčšie než české.

Česi majú dOkOnca v nOvOdObejšej 
televíznej histórii na kOnte aj filmOvé 
Ocenenie Oscar za film kOlja. preČO sa 
slOvenským snímkam nedarí, aj keď sú 

kvalitOu pOrOvnateľné sO zahraniČnými 
prOdukciami? dOČká sa aj slOvenskO 
svOjhO Oscara akO v minulOsti film 
ObchOd na kOrze?
Film Kolja získal Oscara v roku 1997 a toto 

ocenenie získali v minulosti aj dva českoslo-

venské filmy – Obchod na korze v roku 1966 

a Ostro sledované vlaky v roku 1968. Odvtedy 

malo Česko dva filmy (v r. 2000 a 2003), 

ktoré sa dostali do finálnej nominácie, čo sa 

Slovensku nepodarilo. Môžeme len špekulo-

vať nad tým, prečo to tak je, ale jednoznačná 

odpoveď na to nie je. Ocenenie Oscar je 

mašinéria, ktorá je v dnešnej dobe už veľmi 

previazaná s marketingom a propagáciou. 

Filmy, ktoré sú nominované za jednotlivé 

krajiny, potrebujú veľa financií na to, aby si 

ich členovia a členky americkej akadémie 

vôbec pozreli a získali ich hlas. Je to obrovský 

kolos filmových premietaní, článkov, rozho-

vorov, večierkov, priamych oslovení a množ-

stva iných marketingových nástrojov, ktoré 

vedia v USA veľmi dobre využívať a majú na 

to najmä dosť financií. My v tomto ťaháme 

za veľmi krátky koniec, z Audiovizuálneho 

fondu je síce možné získať podporu na takúto 

propagáciu, ale je to len malý zlomok oproti 

tomu, čo do proma investujú iné filmy a iné 

krajiny. Filmy, ktoré sa dostanú do finálnej 

nominovanej skupiny, sú určite dobré, ale je 

za tým aj obrovský marketing.

Na konci našej 

práce ostáva 

vyrobené niečo 

trvalé a niekedy 

sa podarí aj niečo 

výnimočné, to je 

nenahraditeľný 

pocit.

Kto je Katarína Krnáčová
Začiatkom tohto roka sa stala novou 

prezidentkou Slovenskej filmovej a tele-

víznej akadémie. Katarína Krnáčová je 

aj členkou Európskej filmovej akadé-

mie a v SFTA zastávala od roku 2019 

pozíciu viceprezidentky. Ako filmová 

producentka sa už roky zasadzuje za 

audiovizuálnu tvorbu, ktorá by bola 

nielen kvalitná, ale aj ekologická, trvalo 

udržateľná a rodovo vyvážená. Má za 

sebou množstvo úspešnej produkčnej 

práce, stojí za filmami, ktoré získali 

mnohé ocenenia. Jej producentským 

debutom bol film Ivety Grófovej Piata loď 

v roku 2017, ktorý získal cenu Krištáľový 

medveď na Medzinárodnom filmovom 

festivale Berlinale, okrem toho sa stal 

aj kandidátom na Oscara za Slovensko 

a získal tri výročné ocenenia SFTA Slnko 

v sieti. Medzi jej ďalšie snímky určené 

pre deti a mládež patrí film Letní rebeli, 

ktorý v roku 2020 získal Cenu nemeckých 

filmových kritikov za najlepší detský film, 

a Ako som sa naučila lietať ocenený ako 

Najlepší európsky detský film na švéd-

skom festivale BUFF.

15www.strategie.sk |



Ako sú nA tom slovenské produkčné 
spoločnosti? ich snímky čAsto vediA, Aj 
pri nízkych rozpočtoch, návštevnosťou 
v kinách sekundovAť zAhrAničným 
kAsovým trhákom s megA rozpočtAmi. 
stále bojujú slovenské produkčné 
spoločnosti pri príprAve filmov 
s budgetmi?
Určite bojujú, a bude to čoraz väčší problém. 

Rozpočet pre Audiovizuálny fond, ktorý je 

hlavným zdrojom financovania slovenských 

filmov, sa nezmenil za posledných osem 

rokov. A vysoká inflácia, ktorá zasiahla nás 

všetkých, rapídne zvýšila ceny aj pri tvorbe 

filmu.Takže producenti dostávajú rovnaké

sumy ako pred ôsmimi rokmi, ale dokážu 

z toho vyrobiť tak dve tretiny z toho, čo 

kedysi. Aj preto je pre producentov nevy-

hnutné viaczdrojové financovanie filmov, 

a to či už z domácich zdrojov, ako televízie, 

menšie fondy, súkromní sponzori, alebo aj zo 

zahraničných a paneurópskych fondov. Trvá 

to však dlhšie, skomplikuje to výrobu, ale 

zasa to otvára dvere kreatívnej spolupráci aj 

cez hranice Slovenska a film tak dokáže nájsť 

aj nové distribučné teritóriá. Je to však čoraz 

náročnejší proces, lebo konkurencia neustále 

rastie aj v zahraničí.

evidujete, že by sA čorAz viAc 
produkčných spoločností uberAlo nA 
cestu televíznych projektov Alebo 
filmoví producenti vždy zostAnú 
filmovými producentmi?
Existuje viacero produkcií, ktoré sa venu-

jú aj filmovej, aj televíznej tvorbe a je to 

tak prirodzené. Aj pri filmoch producenti 

často koprodukujú s televíziami, čiže určité 

partnerstvá aj spolupráce vznikajú v men-

šom aj tam. Je to trend, ktorý v zahraničí už 

roky rastie a s príchodom online platforiem 

a takmer nekonečného množstva obsahu to 

poskytuje podmienky na to, aby sa filmová 

kvalita s filmovými profesionálmi preniesla 

aj do televíznej tvorby a, naopak, televízia im 

môže ponúknuť finančné zázemia a najmä 

stabilitu a šírku diváckej základne.

Aj vám sA jAví, že televízne produkcie 
sA čorAz viAc približujú tým filmovým? 
výprAvnými scénAmi A Aj finAnčnými 
budgetmi?
Áno, je to trend, ktorý som už spomenula. 

Takzvané „production value“ z filmovej tvor-

by sa dostáva do televízií či online platforiem.

Avšak na Slovensku, pokiaľ viem, televízne 

rozpočty ani zďaleka nerastú tak, ako by sme 

chceli alebo potrebovali na to, aby sme nao-

zaj dokázali filmovo točiť aj televízne seriály.

už sme nAčrtli, že vo svete filmovej 
produkcie mAjú silný vplyv Aj 
streAmovAcie služby. televízie 
v minulosti kinám Až tAk nekonkurovAli, 
keďže filmy prinášAli vo výrAznejšom 
odstupe. no streAmovAcie spoločnosti 
ich čAsto prinášAjú súčAsne s kinAmi. 
beriete to Ako pozitívny trend Alebo 
práveže nie?
Ja to neposudzujem pozitívne ani negatív-

ne, ale ako niečo, čo nevyhnutne prichá-

dza s vývojom a so zmenami v distribúcii. 

Jednoducho diváci si našli mnoho iných 

kanálov, ako pozerať filmy, a producenti s dis-

tributérmi musia hľadať nové cesty a modely, 

ako sa k divákom dostať efektívne. Druhá 

vec je, že streamovacie spoločnosti sa stali 

obrovským producentom a koproducentom 

filmov a teda nie sú už len vysielateľmi.

Vďaka svojej finančnej sile si nárokujú

tesnejšie premiérové okná, a tým aj menia 

distribučný trh.

okrem toho, že ste prezidentkou 
slovenskej filmovej A televíznej 
AkAdémie, tAk sAmA ste filmovou 
producentkou. čo máte nA tejto práci 
nAjrAdšej?
To je zaujímavá otázka. Asi to, že je to práca, 

ktorá nie je rovnaká, každý deň je úplne iný 

a každý projekt je úplne iný. A to, že na konci 

našej práce ostáva vyrobené niečo trvalé 

a niekedy sa podarí aj niečo výnimočné, je 

nenahraditeľný pocit.

nA Akom projekte prAcujete Aktuálne?
Keďže príprava a výroba filmov trvá roky, 

máme v našej firme rozrobených viacero 

projektov v rôznych štádiách prípravy, výroby 

či distribúcie. Tento rok sme na Berlinale 

odpremiérovali koprodukčný film Redakcia.

ktorý sa akurát premieta aj v našich kinách. 

V decembri ideme do kín s česko-slovenským 

filmom Nočný pokoj, ktorý je psychologickou 

drámou o človeku, ktorého vlastný strach 

z nepoznaného dostane do špirály para-

noje až sebadeštrukcie. Dokončujeme film 

Potopa, ktorý je prvým hraným filmom o ru-

sínskej komunite na východnom Slovensku. 

Odohráva sa v 80. rokoch a dialógy sú 

z väčšinovej časti aj hovorené po rusínsky. 

V štádiu strihu sme s dokumentárnym filmom 

Oceľová rota, ktorý je nakrútený ukrajinskou 

režisérkou, a sleduje osudy troch mužov, 

ktorí ešte v roku 2015 ako mladí dobrovoľníci 

odišli brániť Ukrajinu a po návrate z frontu si 

len ťažko hľadali mier vo svojom srdci, až kým 

v roku 2022 opäť nenarukovali do zákopov. 

Vo vývoji a vo výrobe máme ďalšie štyri filmy 

a vyvíjame tiež dve televízne série, vďaka 

ktorým by som chcela producentsky vstúpiť 

do televízneho či streamovacieho sveta.

slovenská filmová A televíznA AkAdémie 
priprAvuje kAždoročne Aj filmové 
oceneniA slnko v sieti. ide o náročnú 
príprAvu?
SFTA zastrešuje nielen prípravu slávnostného 

večera, ktorý je, samozrejme, viditeľný a zná-

my, ale aj celý proces prihlasovania a hlaso-

vania za filmy a televízne projekty. Tento rok 

pod mojím vedením prechádzame na úplne 

nový elektronický systém, ktorý si vyžaduje 

mnoho adaptovania. Verím však, že zmoder-

nizovanie tohto postupu ocenia aj samotné 

producentské spoločnosti a aj vďaka nemu 

budeme mať znova rekordný počet prihlá-

sených filmových a televíznych diel, za ktoré 

budú môcť aj tento rok zahlasovať diváci po 

celom Slovensku v rámci Diváckej ceny.

Diváci si našli 

mnoho iných 

kanálov, ako 

pozerať filmy, 

a producenti 

s distributérmi 

musia hľadať 

nové cesty 

a modely, ako sa 

k divákom dostať 

efektívne
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Jozef Lipa
managing partner/executive producer

EALLIN NOMAD Slovakia vznikla v roku 2009 
ako fullservisová filmová produkcia zameraná 
predovšetkým na reklamnú filmovú produk-
ciu, pričom sesterský EALLIN v ČR pôsobí už 
od roku 2004. Za vyše 15 rokov sme realizovali 
hrané aj animované projekty pre klientov ako 
Coca-Cola, Mastercard, Pisner Urquell, Tatra 
banka a ďalších. Podarilo sa nám získať aj 
prestížne medzinárodné i domáce ocenenia, 
ako napríklad Bronze Cannes Lion, D & AD, 
Silver Clio award, Golden Drum, Zlatý klinec 
atď. Pod značkou Nomad films od roku 2012 
realizujeme aj filmovú produkciu v ČR a sme 
zatiaľ jediná produkcia v SR s priamym prepo-
jením na český trh, čo našim klientom prináša 
výhodnejšie produkčné podmienky.

EALLIN NOMAD Slovakia, s. r. o.
Adresa: sídlo: Špitálska 57/16, 811 08 

Bratislava, Slovenská republika

Názov spoločnosti: Nomad Films, s. r. o.

Adresa: sídlo: Kodaňská 1441/46, 101 00 

Praha 10, Česká republika

Telefón: +421 903681881

Web: www.eallin.com 

a www.nomadfilms.cz

email: jozef.lipa@eallin.com 

a jozef.lipa@nomadfilms.cz

CEO, Managing partner, Producent: 
Jozef Lipa

Project Director: Eva Šimonovičová

Postproduction Director: Jozef Elšík

Členstvo v profesijných združeniach: 
Asociácia reklamných producentov

TOP 5 klientov: Tesco, TETA drogerie, 

Trezor, Nestlé, Janssen-Cilag

TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: 
Trezor, 15x15x5 minisalon (1984), Tipos – 

Vianočná lotéria, Nestlé – Gold, Hermelín

Film: 10 %

TV: 20 %

TVC: 60 %

Iné: production services 10 %

Vizitka:Zameranie spoločnosti

Obdobie realizácie: 06/2024

Technické zabezpečenie: virtuálne štú-

dio, Unreal engine, 3D & 2D animation.

Veľkosť realizačného tímu: 80 osôb

Typ produkcie: Live action/virtual 

studio/animation

Čím bol projekt z hľadiska produkcie 
výnimočný: Zadanie a výzva zároveň 

bolo natočiť desať rôznych online videí 

a nafotiť 80 fotografií za štyri dni na 

jednom mieste pre klienta, ktorý je 

jedným zo svetových lídrov v produktoch 

pre crypto security. V tomto prípade išlo 

o kombináciu hranej akcie s použitím 

novej digitálnej technológie vo virtuál-

nom štúdiu.

tRezoR.io

10+20+60+10
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Andrej Solár
CEO

Adresa: Pod Vtáčnikom 3, Bratislava
Telefón: 0908 254 089
Web: www.endrius.com
Email: hello@endrius.com
CEO/EP: 
Andrej Solár
Production manager: 
Alica Celler
Členstvo v profesijných združeniach: 
Asociácia reklamných producentov (ARP)

TOP 5 klientov: This is Locco, Lidl 
Slovenská republika, Knauf Insulation, 
Grayling Slovakia, United Classifieds
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: 
Dobrý anjel (TVC), Be Lenka (TVC), 
Dr. Max (TVC), Nehnuteľnosti.sk (online),
Budiš (online)
Obrat v roku 2023: 430 tisíc eur bez DPH
Predpokladaný obrat v roku 2024: 
500 tisíc eur bez DPH

TV commercial: 40%
Online: 60%

VIZITKA:Zameranie spoločnosti

Naším TOP projektom za rok 2024 je te-
levízny spot pre Be Lenka. Toto zadanie 
bolo vo viacerých aspektoch výzvou.
Be Lenka nám zverila produkciu svojho 
fullsize TV spotu. Klient je pozicionova-
ný za jedného z TOP hráčov na trhu 
s barefoot obuvou nielen na Slovensku. 
Cieľom bolo vytvoriť zapamätateľný 
spot s unikátnou komponovanou 
melódiou pre Slovensko a Česko 
v prvej vlne.

Bolo dôležité poukázať, že barefoot 
prešiel svojou evolúciou a dnešný 
barefoot v podaní Be Lenka je okrem 
praktického/zdravotného aspektu aj 
štýlový a moderný. Nemenej dôležité 
bolo pre klienta dostať do 20“ formátu 
aj maximálny počet modelov topánok. 
Čerešničkou na torte bolo okrem skĺbe-
nia spomenutého aj dodanie spotu 
v letnej a zimnej verzii.

Ideu, ktorá disruptuje pozornosť 
diváka hneď od úvodu, mali na starosti 
v Darwin & the Machines.

Klient: Be Lenka
Obdobie realizácie: Q3/2024
Technické zabezpečenie: 
endrius v spolupráci s ekran a UPP
Veľkosť realizačného tímu: 
45 profesionálov
Typ produkcie: televízna reklama 20“
Opis projektu: Storyline sa začína  
nešťastnými tlačiacimi sa prstami 
v „klasických“ topánkach. Situáciu nám 
vystriedali na druhej strane „šťastné“ 
prsty s dostatkom priestoru v barefoot 
topánke. Prechodom cez evolučný vývoj 
barefootu sme sa dostali do predajne, 
kde naše herečky vystriedajú viacero 
modelov. Celý spot sa niesol vo veľmi 
uvoľnenej atmosfére s headlinom „Cítiš 
sa úúú a vyzeráš woow“.
Čím bol projekt z pohľadu produkcie 
výnimočný: Z produkčného hľadiska 
bolo výzvou vkusne exekuovať prsty na 
nohách s prvkami očí a úst hneď v úvode 
spotu. Vytvoriť chytľavý tailor-made 
podmaz a splniť všetky (produktové/se-
zónne) varianty v rámci jedného 
filmovacieho dňa.

Be lenKA

40+60

endrius má za sebou svoju prvú dekádu. 
V prvej časti dekády sme boli zameraní skôr na 
servisnú produkciu priamo pre korporátnych 
klientov (Tatra banka, Volkswagen Slovakia…). 
Následne sme prešli úspešnou transformáciou 
na agentúrne zadania. Za tento čas vyrástlo 
v endrius veľa šikovných ľudí. Prvá práca, na 
ktorú sme špeciálne hrdí a ktorá bola rovnako 
ocenená v brandži, bol online spot pre Nadáciu 
Pontis v roku 2022. Odvtedy endrius vyprodu-
koval samé pekné veci, napríklad TVCéčka pre 
Dr. Max, Dobrý Anjel a Be Lenka alebo online 
kampane pre Nehnuteľnosti.sk, Visa a i.
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Lukáš kočiš
Client serviCe direCtor

Leopard Production je produkčná agentúra 

založená v roku 2008, ktorá poskytuje široké 

spektrum služieb v oblasti eventovej a tele-

víznej produkcie. V eventovej produkcii sa 

zameriava na organizáciu rôznych podujatí,  

od firemných akcií po veľké konferencie a kul-

túrne udalosti, pričom zabezpečuje kompletný 

servis od plánovania po realizáciu. V televíznej 

produkcii sa špecializuje na tvorbu kvalitného 

televízneho obsahu (TV spoty, online, fotogra-

fie…) od konceptu až po postprodukciu.

Názov spoločnosti: 
LEOPARD production, s. r. o

Web, email: www.leopardproduction.sk

CEO, Managing Director: Tomáš Ručkay

Client Service Director: Lukáš Kočiš

Creative Director: Róbert Slimák

Obrat v roku 2023: 
5,4 mil (Event & TV)

Vizitka:

Klient: Agentúra Wiktor Leo Burnett a ich 

klient NAY, a. s.

Obdobie realizácie: 2024

Technické zabezpečenie:
Leopard production, s. r. o.

Veľkosť realizačného tímu: 20

Opis projektu: DATART je NAY! je 

360-stupňová kampaň, ktorá bola prí-

tomná v televízii, v rádiu, na OOH a rovna-

ko v digitále. V každom médiu bola správa 

podaná tak, aby konzumenti rýchlo 

pochopili, že Datart je NAY. Sympatickí 

mladí herci sa stali tvárami veľkej zmeny 

spolu s obľúbeným digitálnym psíkom, 

ktorý ľudí touto kampaňou sprevádzal.

Čím bol projekt z hľadiska produkcie 
výnimočný: V tomto prípade bol proces 

preprodukcie ešte o čosi dôležitejší 

a náročnejší ako pri kampaniach, ktoré 

sa nenatáčajú na greenscreene. Celá prí-

prava zabrala viac času, aby sa dôkladne 

a do detailov zladili hlavné štábové 

zložky s postprodukčným štúdiom. Pred 

natáčaním sa ateliér premenil na zelenú 

izbu s trackovacími bodmi a herci s veľ-

kou dávkou predstavivosti predviedli 

svoje výkony. Aj obľúbený digitálny psík 

sa prišiel ukázať.

DataRt je NaY!
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Marek Vysopal
konateľ, obchodný riaditeľ

Adresa: Popradská 40, Bratislava
Telefón: +421 2 654 20 659
Web, email: 
www.mymedia.sk, info@mymedia.sk
CEO, Managing Director: 
Ing. Marek Vysopal
Project Director: Anna Štefaneková
Creative Director: Michal Miklovič
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: 
Oslava storočnice (súbor eventov pre 
rôzne skupiny stakeholders), firemný 

deň pre asi 2 500 ľudí, celoslovenské 
promotion pre tabakovú spoločnosť 
v počte vyše 6 000 promodní, kreatívna 
animácia na monitorovacie „hodinky“ 
pre dôchodcov žijúcich vo svojich domo-
voch, projekt Rešpektuj 18 (naša tretia 
sezóna s týmto projektom, ktorý apeluje 
na dodržiavanie hranice 18 rokov pri 
konzumácii alkoholu).
Predpokladaný obrat v roku 2024: 
1,6 milióna eur

Vizitka:

Klient: Delphin
Obdobie realizácie: 27. 9.–29. 9. 2024
Technické zabezpečenie:
Veľkosť realizačného tímu: 9
Typ produkcie: event
Opis projektu: Celý projekt, trojdňo-
vý event, bol postavený na zadaní od 
klienta, že má ísť o oslavu firemného 
výročia, o stmeľovanie tímov a po-
silnenie spolupráce a vzťahov. Takže 
o zladenie teambuldingového a spolo-
čenského eventu. Idea eventu vystiho-
vala slávnostný okamih výročia firmy 
a zároveň vtipne a výstižne poukazovala 
na to, čomu sa spoločnosť venuje. Celý 
koncept a program eventu bol postave-
ný na aktivitách, kde účastníci museli 
spolupracovať v záujme o čo najlepší 
výsledok. Zároveň sa mali dobre zabaviť 
a užiť si rôznorodý program. Chceli sme 
zdôrazniť, v akej firme a pod akým vede-
ním pracujú, že je to pre každého z nich 
česť byť toho súčasťou. Preto nechýbal 
ani mierny luxus, kvalitná a tematická 
slávnostná večera, výborný „zlatý“ 

dezert, kvalitné nápoje a dobrá zábava. 
Celý koncept dopĺňala príjemná výzdoba 
a grafika, od firemného označenia auto-
busov cez tlačoviny, uvítaciu tabuľu až 
po ďakovné kartičky podpísané priamo 
majiteľom. A, samozrejme, nechýbali 
medaily s logom či poháre pre víťazov, 
taktiež s firemným označením. Keďže 
sa počas celého trvania eventu konzu-
movali nápoje rôzneho percentuálneho 
obsahu, v darčekových balíčkoch na roz-
lúčku nechýbali dregre, ale ani vyprošťo-
váky, minerálna voda s vlastnou etiketou 
či vitamíny z prírody.

Čím bol projekt z hľadiska produkcie 
výnimočný: Išlo o zladenie eventu a celej 
idey a stvárnenia tak, aby to bol TMB 
event, ale zároveň aj spoločenský event 
na pekné výročie založenia firmy. Projekt 
bol pre nás zaujímavý aj z hľadiska kre-
ativity. Navrhovali sme ideu, kreativitu, 
program. Okrem toho sme museli zladiť 
náročnosť eventu a bohatý program 
s budgetom klienta.

Výročie spoločnosti Delphin

Spoločnosť MYMEDIA, s. r. o., vznikla v roku 
2004. Od roku 2010 je vo vedení a v majiteľ-
skej štruktúre jeden vlastník Marek Vysopal. 
Spoločnosť sa vyvíjala z takzvanej full-servi-
sovky a aktuálne stojí na pilieroch BTL, grafiky 
a onlinu. Našou silnou stránkou sú promotion 
aktivity, kde máme silný tím a vedenie od 
skúsenej a precíznej projekt direktorky Anky 
Štefanekovej. Historicky dôležitými projektmi 
boli promotion a eventy pre značky ako Nivea, 
Tic Tac, Coca-Cola, veľmi pekný projekt pre 
Ray Ban, ale aj promotion a eventy pre rôzne 
značky spoločnosti Plzeňský Prazdroj.
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AndreA Mlynková
executive producer

Názov: PROTOS PRODUCTIONS

Adresa: Hradné údolie 9/A, Bratislava

Telefón: +421 903 623 313

Web, email: 
protos.sk, protos@protos.sk

Producer & Partner: 
Barbara Kipsová, Michal Hlavačka

Executive Producer:  
Andrea Mlynková

Kľúčoví ľudia: Diana Švihlová, 

Zuzana Ulbrichtová, Michal Torma, 

Samuel Vojtek

Členstvo v profesijných združeniach: 
Asociácia reklamných producentov, 

Asociácia nezávislých producentov

TOP 5 klientov: Kaufland, Billa, O2 

Slovakia, Telekom,PSS Prvá stavebná 

sporiteľňa, Tipos

TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: 
Kaufland Park, Tipos Vianoce 24, O2 

Xmass, SLSP George, Lidl babička

Obrat v roku 2023: 2 940 000 €

Predpokladaný obrat v roku 2024: 
3 150 000 €

TVC: 100 %

vizitkA:Zameranie spoločnosti

Tento rok sme natočili 40 top projektov, 

a tak namiesto toho, aby sme vypichli 

jeden, chceme tento priestor venovať 

viacerým top ľuďom, ktorí stáli pri nás pri 

ich vzniku. Pre nás je výsledok dôleži-

tý, ale rovnako dôležitý je aj samotný 

proces. Chceme, aby bola práca rados-

ťou – aby bola profesionálna, ľudská 

a všetkých nás bavila. A práve vďaka vám 

všetkým sa nám to darí.

Režiséri a kameramani: Jonáš Karásek, 

Juraj Janiš, Honza Švejkar, Martin 

Marček, Martin Chlpík, Radim Strelka, 

Maxim Kľujev

Accountky a accounti, ktorí často 
zostanú neviditeľní, ale majú obrovský 
podiel na procese vzniku spotov:
This is Locco: Michal Ružica, 

Diana Hromeková

Triad: Martina Bátorová,  

Natália Blašková

Istropolitana: 
Petra Lukáčová, Lucia Dešťová,

MullenLowe GGK: Martin Albert, 

Zuzana Božeková, Lenka Časnovská, 

Patrik Stantien, Zdenka Nemčeková, 

Katarína Prikler,

MUW Saatchi and Saatchi: Tatiana 

Hrutková, Zuzana Havranová, Zuzana 

Kormancová, Majo Zverbík a další

A klientky a klienti: z Kauflandu, Billa, 

O2, Telekomu, Tiposu, PSS, ktorí rozume-

jú reklamnej produkcii a vytvárajú dobré 

podmienky na našu prácu.

Ďakujeme za vás.

Profesionáli v reklAMe

100

Protos Productions vznikol v roku 1997 ako 
jedna z prvých reklamných produkcií. Vyrástli 
sme spolu so slovenskou reklamou. Za nami je 
viac ako tisíc reklamných spotov, mnohé z nich 
patria medzi tie najznámejšie a najúspešnej-
šie v histórii. Dnes pracujeme pre najväčších 
slovenských zadávateľov a takmer všetky 
agentúry.

22www.strategie.sk ||22
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Dominik Szombath
Producer

Názov: VRIZZLY Films
Adresa: Pečnianska 7, Bratislava
Telefón: +421 902 466 166
Web, email: www.vrizzly.com, 
hello@vrizzly.com
Creative director: Samuell Hoffman
Producent: Dominik Szombath
TOP 5 klientov: ČSOB, Tipos, Tatrakon, 
Hubert, Siemens

TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: 
ČSOB – Sféra, Tipos – Extra výplata, 
Tatrakon – Family time, APPA – Wishes 
are not enought, Hubert – 200 years
Obrat v roku 2023:  
260 tisíc eur
Predpokladaný obrat v roku 2024: 
600 tisíc eur

Reklamná produkcia: 80 % 
AI development: 20 %

Vizitka:Zameranie spoločnosti

Klient: ČSOB 
Agentúra: MullenLove GGK
Obdobie realizácie: august 2024
Veľkosť realizačného tímu: 90 ľudí
Opis projektu: ČSOB predstavila nový 
koncept komunikácie. Priniesla svet, 
v ktorom je všetko smart. Sféra je 
hlavným hrdinom a výrazným vizuálnym 
prvkom, ktorý symbolizuje každoden-
nú prítomnosť ČSOB v živote klientov. 
V príbehu sa zjavuje vždy, keď klient 
využije jedno zo smart riešení.
Čím bol projekt z hľadiska produkcie 
výnimočný: Projekt bol z hľadiska pro-
dukcie výnimočný nielen vďaka inovatív-
nemu konceptu so „sférou“, ale najmä 
vďaka fantastickej spolupráci celého 

tímu. Na pľaci sme vytvorili atmosféru 
plnú dôvery a súladu, kde všetci prispeli 
k hladkému priebehu natáčania. Pod 
taktovkou skvelého režiséra sme do-
kázali skĺbiť prácu s výzvou, ktorú nám 
priniesol nový fluent device, a napriek 
náročnosti sme to zvládli s ľahkosťou. 
S radosťou očakávame podobné pro-
jekty, ktoré nám opäť prinesú nielen 
profesionálne výzvy, ale aj nezabudnute-
ľné zážitky.

Vizitka projektu
Director: Maxmilian Turek 
DOP: Oliver Záhlava 
PRODUCER: Dominik Szombath
COLORS: MILL LA - YERLAN TANAYEV

čsoB - sFÉra

80+20

Z Bratislavy s pokorou k svetu. Vrizzly je 
priestor, kde vznikajú reklamy, videokli-
py a brand content, ktoré pritiahnu tvoju 
pozornosť. Spolupracujeme s talentovanými 
režisérmi, kde každý exceluje v niečom inom. 
To nám umožňuje vytvárať jedinečné projekty 
plné kreativity a inšpirácie.
Vo Vrizzly sa snažíme stanoviť nové štandardy 
v oblasti médií, integrujeme najnovšie techno-
lógie s 3D, umením a AI. Sledujeme najnovšie 
trendy a neustále inovujeme naše prístupy, 
aby sme našim klientom prinášali riešenia, 
ktoré sú nielen vizuálne ohromujúce, ale aj 
technologicky pokročilé. Naša práca s pokroči-
lými nástrojmi a technikami nám umožňuje 
predvídať a formovať budúcnosť digitálneho 
vyjadrovania.
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K
iná museli začínať pred pár rok-

mi takmer od začiatku. Pandémia 

covidu-19 a s tým spojené opatrenia 

extrémne silno zasiahli v rokoch 2020 

a 2021 všetky oblasti kultúry, nevynímajúc 

kiná a aj distribúciu filmov. Zatvorené kiná 

následne obmedzili prácu a tržby aj u ich 

hlavných dodávateľov. Produkčné spoločnos-

ti museli zastaviť výrobu filmov. Aj distribuč-

né spoločnosti vo veľkej miere ovplyvnil vý-

padok amerických blockbusterov. Premiéry 

totiž tiež presunuli na neskoršie obdobie.

Pomalšie temPo rastu
Následné tri roky preto štartovali nanovo, no 

ani toto obdobie sa nenieslo v silnom pozitív-

nom ťažení. A to pre finančnú, energetickú či 

inflačnú krízu. Filmový sektor si však nako-

niec poradil a vracal sa do normálu postupne 

a pomalším tempom.

Diváci sa však opäť začali vracať do sloven-

ských kinosál, aby si vychutnali filmové tituly 

na veľkom plátne. A tak rok čo rok produkcia 

v tomto segmente silnela. Sektor filmovej 

produkcie napríklad tento rok priniesol 

do kín viac ako desiatku domácich filmov 

alebo aj českých, na ktorých spolupracovali 

slovenské produkčné spoločnosti. To, že fil-

mový trh čoraz viac silnie, dokazujú štatistic-

ké čísla za už ukončené predchádzajúce roky.

Jednoznačne najalarmujúcejšie to schyta-

li dramatické covidové roky 2020 a 2021. 

V porovnaní s predpandemickým rokom 

2019 zaznamenala návštevnosť kín v roku 

2020 prepad o 83,32 percenta a za rok 2021 

išlo o pokles až 112,73 percenta. To však išlo 

o obdobie, keď boli kiná dlhé týždne zatvo-

rené. Následný rok 2022 sa oproti roku 2019 

už začal preberať a dosiahol divácky prepad 

o 33,60 percenta. Rok 2023 bol na tom ešte 

lepšie. V porovnaní s rokom 2022 divácky 

nárast návštevnosti kín dosiahol lepšie čísla 

o 15,74 percenta, no predpandemický rok 

2019 sa mu dobehnúť ešte nepodarilo. Oproti 

roku 2019 zaznamenal pokles o 23,15 percen-

ta. No pozitívne je, že prepad sa každý rok 

znižuje. A ako dopadne tento aktuálny rok?

Až päť slovenských filmov 
dosiahlo tento rok
na miliónové tržby

Návštevnosť kín každý rok stúpa. Pozreli sme sa, ako by mohol dopadnúť rok 2024?

Rok 2024 

by mohol 

návštevnosťou 

kín atakovať aj 

predcovidový rok 

2019.

návštevnosť každým rokom stúpa. 

autor: rastislav michalko 
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Roku 2024 sa daRí
V prvom polroku 2024 navštívilo slovenské 

kiná 2 317 322 divákov. „Tržby tvorili spolu na 

108 843 predstaveniach dokopy 16 513 817 €. 

V prvom polroku bol divácky najúspešnejší 

slovenský film Jedeme na teambuilding, kto-

rý mal návštevnosť 246 659 divákov,“ informo-

vala Únia filmových distribútorov Slovenskej 

republiky vo svojej polročnej správe.

Na celkovú ročnú návštevnosť si budeme mu-

sieť ešte nejaký čas počkať, keďže rok 2024 sa 

ešte neskončil. Vyhodnotenú výročnú správu 

prinesie únia až po 26. januári 2025. No ak sa 

budeme odrážať od spracovanej štatistiky 

prvého polroka, tak rok 2024 má nábeh na 

dosiahnutie ešte lepších výsledkov, ako mal 

jeho predchodca.

V porovnaní s prvým polrokom 2023 sa síce 

bavíme o takmer vyrovnanom skóre, keď 

prvý polrok 2024 zaznamenal len minimálny 

pokles oproti prvému polroku 2023, a to len 

o 0,24 percenta. No ak zaberieme, že druhá 

polovica tohto roka zažíva výrazne silnejší 

divácky záujem o nasadené filmy do kín, tak 

tento rok má reálnu šancu nielen predbeh-

núť predchádzajúci rok, ale atakovať aj 

predcovidový rok 2019. My vám prinášame 

sumár desiatich doteraz (k 7. novembru 2024) 

najúspešnejších domovských filmov aj s ich 

doterajšími štatistikami.

silný dRuhý polRok
Zo štatistík vidíme, že zlatá priečka prvého 

polroka – film Jedeme na teambuilding si 

svoju pozíciu neudržal. Predbehli ho až dva 

filmy nasadené v druhom polroku. Najvyššie 

sa dostal slovenský film inšpirovaný príbe-

hom slovenského mafiánskeho bosa a za ním 

komédia Kavej. Snímka Miki dosiahla  

k 7. novembru návštevnosť 377 485 a pripísa-

la si tržby vo výške až 1 969 467 €.

Na striebornom mieste sa zatiaľ umiestni-

la komédia Kavej s 291 504 návštevníkmi 

v kinách a s tržbami 1 964 972 €. Výrazne 

nižšie čísla však svietia pri ďalších dvoch 

slovenských filmoch, ktoré majú spoločné to, 

že ide o druhé pokračovanie už v minulosti 

úspešnej slovenskej snímky. A to rozprávkový 

film Perinbaba a dva svety a akčná snímka 

Love 2. Pri oboch nižšie čísla spôsobilo ich 

nasadenie do kín.

Kým pri voľnom pokračovaní Perinbaby 

išlo o jej premietanie na prelomoch rokov 

2023/2024, čiže návštevnosť filmu sa rozdelila 

do dvojročných štatistík, tak Love 2 začali 

vysielať len nedávno. A to len tri týždne pred  

7. novembrom, keď sme štatistiku 

spracovávali.

Zaujímavosťou je aj záujem o film 

Prezidentka, ktorý formou dokumentu 

sumarizuje celých päť rokoch funkčného 

obdobia prvej slovenskej prezidentky Zuzany 

Čaputovej. Na dokumentárny film vysielaný 

v obmedzenom počte kín sú to predsa len 

výrazne zaujímavé čísla. Za dva týždne od 

premiéry dosiahol návštevnosť 14 504 divá-

kov a tržby mal na úrovni 100 647 €.

Dokumentárny 

film Prezidentka, 

vysielaný 

v obmedzenom 

počte kín, 

dosiahol výrazne 

zaujímavé čísla 

návštevnosti.

Film miKi vedie rebríčKu 
návštevnosti slovenských kín.

Miki

kavej

jedeMe na teaMbuilding

vlny

vojna policajtov

Smršť

lóve 2

peRinbaba a dva svety

aRistokRatka v Meste

pRezidentka

                         377 485

                   291 504

                246 659 

          159 114

        130 055 

  47 088

 38 401

17 180

14 980

14 504

1 969 278 €

1 964 972 €

1 846 694 €

1 165 583 €

1 006 000 €

345 552 €

315 003 €

109 761 €

105 095 €

100 647 €

0 €                       500 000 €                1 000 000 €                1 500 000 €               2 000 000 €

Prehľad tržieb a návštevnoSti Kín Podľa titulov

tržby          návštevnosť
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Kedy ste sa o tomto príbehu dozvedeli 
a vedeli ste hneď, že ho chcete spracovať 
do doKumentu?
Príprava tohto dokumentu trvala viac ako 

dva roky. Vedela som, že chceme robiť veľký 

film na osemdesiate výročie Slovenského 

národného povstania, ale nebola som si 

úplne istá aký. Keď som sa dozvedela, že 

v Brezne na novom cintoríne je pomník, na 

ktorom je napísané, že je tam pochovaná 

mladá francúzska partizánka, ale má meno 

v slovenčine Alžbeta Blahová, začali sme po 

tom pátrať. Tlačový atašé Veľvyslanectva 

Francúzska na Slovensku Didier Rogasik 

ten hrob našiel a podarilo sa mu nájsť prvé 

informácie a skontaktovať sa s francúzskou 

časťou rodiny. Celú rodinu, tú vo Francúzsku 

aj na Slovensku, sme obišli a zistili sme všet-

ko, čo sa zistiť dalo. Lisettet mala 18 rokov, 

keď sa zapojila do Slovenského národného 

povstania, a bola zaradená do prieskumnej 

čaty partizánskej brigády Jánošík. To 

si vyžadovalo veľa odvahy, statočnosti, 

odhodlanosti, ale aj chladnokrvnosti. Líza 

mala zaujímavý príbeh. Ako sa nám nakoniec 

podarilo zistiť, jej rodina poznala úplne iný 

príbeh jej smrti. Do jej smrti bol zapletený 

niekto, kto si potom dal tú námahu, aby jej 

vyrobil falošný pomník v horách, kde údajne 

mala umrieť, a bol to pravdepodobne ten, 

kto ju buď priamo udal, alebo ju identifikoval 

gestapu a Hlinkovej garde.

v dokumente sa okrem historických 
faKtov a fotieK objavujú aj zábery 
aKoby z filmu…
V podstate všetky naše celovečerné doku-

menty majú hrané scény práve kvôli tomu, 

aby si divák vedel lepšie predstaviť, čo sa 

vtedy odohrávalo. No musím sa priznať, 

že som v tomto dokumente prvýkrát 

točila scénu hromadnej popravy a naplá-

novať to, aby to sedelo aj s historickými 

podkladmi a aby sme to stihli urobiť, bolo 

náročné. Nepoužívame profesionálnych 

hercov, ale ochotníkov a používame tiež 

členov klubu vojenskej histórie, lebo tí ve-

dia zaobchádzať so zbraňami. Tieto hrané 

scény musíme stihnúť natočiť často aj za 

jeden deň, závisí to od poveternostných 

podmienok. Aj tu ste videli, že nám začalo 

veľmi husto snežiť, tak sme to museli 

rýchlo využiť. Natáčanie je vždy veľmi 

podrobné plánovanie toho, čo ideme 

točiť, ako ideme točiť, kto tam bude, kedy 

tam prídeme, aby nám to v tom jednom 

dni všetko vyšlo.

Film vám často 
odpustí oveľa 

viac ako kniha
Veronika Homolová Tothová, úspešná autorka 
megaúspešnej knihy Mengeleho dievča, sa už dlhé 
roky venuje aj realizácii dokumentárnych filmov. A to 
hlavne z obdobia druhej svetovej vojny. Najnovším 
prírastkom je snímka o francúzskej partizánke Lisette. 
Ale to nie je všetko. Prezradila nám, že má v zálohe aj 
námety na tri seriály.

autor: Rastislav michalko
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Nerozmýšľali ste, že by ste taký silNý 
príbeh urobili ako film, a Nie dokumeNt?
Ja nie som režisér hraných filmov, netrúfam 

si na to, nemám na to školu, ani ambíciu, 

v podstate ani rozpočet, takže mi to ani nena-

padlo. Pre mňa sú dokumenty moja srdcovka 

a nemyslím si, že by som sa niekedy chcela 

votrieť medzi režisérov hraných filmov, to nie 

(úsmev).

a v čom sú tie dokumeNty 
pre vás také srdcovejšie?
Práve kvôli tomu, že vnímam, že sloven-

ská krajina, ktorá sa stále ako keby zdráha 

vyrovnať s istými časťami svojej histórie, 

buď si ich romantizujeme, alebo sa snažíme 

poukázať na to, že to vlastne robil niekto iný 

a my sme proti tomu nemohli robiť nič. Alebo 

sa dokonca tvárime, že to sa vlastne nestalo, 

alebo že sa to minimálne nestalo tak. Preto 

rada dávam dokopy historické fakty, ktoré 

sú zachytené, či už na fotografiách, filmoch 

alebo historických dokumentoch, či na výpo-

vediach ľudí.

čo NajkomplikovaNejšie býva v rámci 
príprav takýchto dokumeNtov?
Pri dokumente Naša Líza napríklad to, že 

v žiadnom archíve sa nenašiel kompletný zo-

znam popravených, ktorí boli identifikovaní. 

Masaker na Krtičnej prebehol 12. decembra 

1944 a prvá identifikácia obetí a exhumácia 

bola už po desiatich dňoch, keď ešte bolo 

možné aj z čŕt tváre identifikovať obete. A ke-

ďže na pamätníku je priamo napísané meno 

Alžbeta Blahová, tak niekto ju určite identifi-

koval. Napriek tomu ani v Slovenskom národ-

nom archíve, v štátnom archíve, v policajnom 

archíve v Levoči, v breznianskom archíve, 

v breznianskej kronike, v múzeu v Brezne, 

proste nikde, kde sme prešli archívy, takýto 

zoznam neexistuje.

zaujalo ma, že vo svojich historických 
dokumeNtoch využívate veľa oblečeNia, 
ktoré vyzerá veľmi auteNticky. 
odkiaľ ho beriete?
Niečo využívame z archívu JOJky, aj keď my 

nemáme samostatnú historickú kostymér-

ňu. Požičiavame si ich aj z iných televíznych 

ateliérov, ale tam je zase problém, že je to 

hrozne drahé. Takýto film má obmedzený 

rozpočet. Preto využívam aj veci, ktoré som 

nakúpila za posledných skoro 15 rokov, keď 

som videla niečo na bazári, alebo niekde 

vypratávali staršiu domácnosť. Niektoré tipy 

na staré oblečenie mi posielajú aj kamaráti. 

kto je Veronika 
HomoloVá tótHoVá
Novinárka, dokumentaristka a spiso-

vateľka sa už takmer 15 rokov venuje 

téme druhej svetovej vojny. Hľadačka 

zaujímavých silných príbehov z toh-

to obdobia ich potom spracováva do 

televíznych dokumentov pre TV JOJ. Jej 

najnovší prírastok do sveta dokumentov 

je nevšedný príbeh francúzskej partizán-

ky Lisette, ktorá zahynula počas obrany 

našej krajiny proti nacistom. Je aj autor-

kou úspešných kníh. Jej kniha Mengeleho 

dievča odkrýva osud preživšej holokaus-

tu – Violy Stern Fischerovej, rodáčky 

z Lučenca. Je zároveň autorkou knihy 

Mama milovala Gabčíka, ktorý zachytáva 

príbeh účastníka atentátu na ríšskeho 

protektora Reinharda Heydricha.
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Takže už máme celkom slušnú zbierku. Aj 

v aktuálnom dokumente som všetkých 

hercov obliekla zo svojich vlastných zásob. 

No najväčší problém je s topánkami. Lebo, 

samozrejme, tie sa zošúchali. Zistil to aj 

herec, ktorý hral jedného nemeckého vojaka. 

Keďže mal obuté naozaj pôvodné nemecké 

topánky, ktoré boli okované a snežilo, tak sa 

mu strašne šmýkalo.

Okrem filmOv, dOkumentOv 
ste aj úspešná autOrka kníh…
Áno, napísala som Mengeleho dievča a Mama 

milovala Gabčíka.

Čo vás baví viac? Filmová 
dokumentaristika alebopísanie kníh?
No filmov mám 23, knihy mám dve, takže asi 

ľahšie mi ide nakrúcanie filmov (smiech). Tak 

ono ma to v podstate aj živí, ale je pre mňa 

jednoduchšie vyjadrovať sa prostredníctvom 

filmu ako si sadnúť pred bielu obrazovku a pí-

sať. Myslím si, že film vám často veľa odpustí. 

Môžete tam použiť ruch, hudbu, ticho, ale 

v tej knihe to musíte všetko napísať.

no poČul som, že máte 
rozpísané ďalšie knihy…
Áno, všetky tri sa týkajú obdobia dvadsiateho 

storočia, dve sa týkajú druhej svetovej vojny 

a tretia je z obdobia päťdesiatych rokov. Sú 

to príbehy, ktoré sú vždy príbehom konkrét-

neho človeka. Silná téma bude holokaust. 

Vybrala som si to preto, lebo mne sa síce 

ešte nestalo, že mi niekto povedal, že neverí 

na holokaust a že neverí na plynové komory 

a podobné veci, ale skúsenosti zo spoločnosti 

hovoria niečo iné.

stretávate sa so silnými príbehmi. 
bol by každý z nich na spracovanie 
zaujímavého dokumentu?
Všetky tie príbehy by boli sfilmovateľné, všetky 

by boli svojím spôsobom na knihu, ale, samo-

zrejme, nie každý je ochotný rozprávať svoj 

príbeh do úplných detailov, pretože tam  

si musíme uvedomiť, že je veľmi ťažké sadnúť si 

pred kameru a hovoriť tie najhoršie, najponižu-

júcejšie, najbolestivejšie zážitky. A navyše hovo-

riť ich úplne cudziemu človeku. Niektorí pritom 

často plačú a je to pre nich veľmi, veľmi ťažké.

aktuálne sú pOpulárne 
aj historické seriály. nerozmýšľali 
ste o spracovaní nejakého silného 
príbehu do seriálu?
Ja by som bola veľmi rada, keby sa raz podarilo 

natočiť napríklad Mengeleho dievča, keďže je to 

najúspešnejšia slovenská kniha po roku 1993. Síce 

už boli takéto náznaky, ale potom do toho prišiel 

covid. Napísala som aj tri námety na historický se-

riál, ktorý vychádza zo skutočných udalostí. Týka 

sa druhej svetovej vojny a dokonca väčšina z nich 

má presah až do totality. Ale pravda je, že všetky 

tie historické seriály sú veľmi drahé a urobiť to 

naozaj dobre, na to potrebujete, aby boli kulisy 

verné, rovnako aj oblečenie, všetky rekvizity, spô-

sob jazyka. Urobiť seriál zo súčasnosti je lacnejšie, 

minimálne z hľadiska výpravy. Tak uvidíme.

Veronika HomoloVá TóTHoVá počas premiéry
dokumentu „naša Líza“
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Príbeh dokumentárneho
filmu „Naša Líza“

Slovák Eduard Blaho odišiel v 20-tych rokoch 

pracovať najprv do Belgicka a neskôr do 

Francúzska, kde spoznal Marie Antoinette, 

ktorá bola už v tom čase mamou jeden a pol 

ročnej Lisette. Adoptoval si ju a vychová-

val ako vlastnú dcéru. Lisette vyrastala vo 

Francúzsku, na Slovensko cestovala s rodi-

nou raz za čas. Keď však vypukla druhá sveto-

vá vojna, jej otca Eduarda Blaha trikrát odv-

liekli na nútené práce do Nemecka, odkiaľ sa 

vždy vrátil vo veľmi zúboženom stave. Preto 

sa rodina rozhodla ilegálne prekročiť hranice 

a ujsť na Slovensko. Prišli do Ružomberka, 

k jeho bratovi. Lisette už mala 17 rokov, 

pracovala na železnici v Rybárpoli, aj so 

svojou mamou. V auguste 1944 sa Eduard, 

jeho brat Ján, Marie Antoinette a Lisette 

pridali k partizánom. Marie Antoinette zaradi-

li k ošetrovateľkám, Lisette do prieskumnej 

čaty partizánskej brigády Jánošík.

Jej 16-ročného brata zajali, niekoľko mesia-

cov strávil v Ilave, kde mu každý deň hrozilo, 

že ho odvezú do koncentračného tábora. 

Rodičia Lisette vojnu prežili, ich 18-ročná 

dcéra, žiaľ, nie. Rodičia si dlhé roky mysle-

li, že bola upálená počas toho ako nacisti 

prepadli horskú chatu, v ktorej sa ukrývali aj 

vojaci 2. paradesantnej brigády. Pravda bola 

však iná. Dokument je vyskladaný z viacerých 

mikropríbehov, typických pre dané obdobie 

a dôležitých pre pochopenie celej šírky SNP. 

Je to príbeh odvážneho dievčaťa, ktoré sa 

s rodinou postavilo zlu.

Režisérka sa s ťažkými príbehmi pri svojej 

práci stretáva často, no nakrúcanie tohto 

filmu bolo pre ňu zatiaľ najťažšie: „Tento film 

bol pre mňa výzvou, čo sa týka hraných scén, 

ktoré sme pripravovali, lebo tam muselo 

vystupovať veľa ľudí, aby boli uveriteľné a ja 

teda nie som režisérka hraných filmov, takže 

to bola nová skúsenosť,“ povedala režisérka 

Veronika Homolová Tóthová.

Na novom cintoríne v Brezne, je hneď pri 

vchode hrob mladej ženy. Jej tvár sa díva 

z mramorového pomníka. Jej meno je 

Alžbeta Blahová, no text na pomníku je aj vo 

francúzštine. Alžbeta Blahová bola v skutoč-

nosti Elisabeth Blaho, ktorá bojovala v SNP 

a po zrade bola popravená počas masakra na 

Krtičnej v decembri 1944.

V hraNých záberoch dokumeNtu 
účinkujú ochotnícki herci.

Silný príbeh liSette blaho,
po SlovenSky alžbeta blahová.
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Ako sA stAviA JoJkA k externeJ produkcii 
pri výrobe svoJich progrAmov? 
Aký Je pomer proJektov, ktoré 
si vyrábAte sAmi, A tými, ktoré sú 
produkovAné externými firmAmi?
Spolupracujeme aj s externými produkčnými 

spoločnosťami, no v posledných dvoch ro-

koch tvorí väčšiu časť našich projektov práca 

in-house. Tento trend odráža náš záväzok 

poskytovať kvalitný a konzistentný obsah 

a zároveň maximalizovať efektivitu výroby.

Na základe čoho sa rozhodujete, 
že projekt vyrobíte sami alebo cez 
produkčNú spoločNosť?
Rozhodujeme sa na základe atraktívnosti 

konkrétneho projektu a na základe našej 

programovej stratégie. Ak niekto príde so 

silným nápadom alebo s konceptom, sme 

otvorení rôznym spôsobom výroby – externej 

produkcie, in-house alebo koprodukcie.

máte dohodu s určitými produkčNými 
firmAmi, ktoré pre vás proJekty 
priprAvuJú, Alebo spoluprAcuJete 
so všetkými Naprieč celým trhom?
Naša spolupráca zahŕňa široké spektrum 

produkčných spoločností naprieč celým 

trhom, čo nám umožňuje vyberať tie najlep-

šie talenty a nápady bez obmedzení.

pri príprave programu alebo seriálu 
zadáte výrobu produkčNej spoločNosti 
alebo vám produkčNá spoločNosť 
priNesie projekt Na kľúč aj s Návrhom 
proJektu?
Keď máme my nápad na silný projekt, ktorý 

si programový riaditeľ vyberie, realizujeme 

ho väčšinou in-house. Ak nám produkčná 

spoločnosť prinesie zaujímavý projekt, môže 

ho realizovať buď na kľúč, alebo ako kopro-

dukciu s nami. Príkladom takejto spolupráce 

je šou Password, kde my dodáme štúdio, 

techniku a štáb, a produkčná spoločnosť 

zabezpečí kreatívu a prácu s účinkujúcimi.

Semi-daily seriály, ako napríklad aj krimi-

nálky (Krimi kraj 1 a 2) alebo komediálne 

projekty (ako Večne mladí, Psycho Simona 

či Miša v Košiciach) produkujeme in-house, 

rovnako ako reality šou (Nákupné maniačky, 

Vezmi si ma) či magazíny (typu Nové bývanie). 

V týchto prípadoch si vieme výrobu efektívne 

pokryť sami.

JoJ group Je silným koproducentom 
AJ kinofilmov. Ako tAkáto spoluprácA 

funguJe? ZAsAhuJete pri tAkomto filme 
Nejak aj do výroby, či tu ide hlavNe 
o fiNaNčNú podporu?
Pri kinofilmoch občas vstupujeme do pro-

dukcie už v prípravnej fáze a dramaturgicky 

sa podieľame na scenári. V niektorých prípa-

doch poskytujeme predovšetkým finančnú 

podporu a prenechávame kreatívne riadenie 

partnerom.

akú máte aktuálNe skúseNosť 
s AudioviZuálnym fondom A Jeho 
fiNaNčNou podporou?
Naša skúsenosť je pozitívna. Fond nám tiež 

naposledy samostatne podporil výrobu seri-

álu Slovania, čo si veľmi vážime.

Náš záväzok
je prinášať 
kvalitný
a konzistentný 
obsah
JOJ group stavila v posledných dvoch rokoch 
väčšiu časť tvorby svojich projektov na prácu 
in-house.

Pri kinofilmoch 

sa občas 

dramaturgicky 

podieľame aj na 

scenári.

slávka adamíková
Je riaditeľka výroby v JOJ Group od roku 

2011. Pracovala aj ako vedúca produkcie 

či ako výkonná producentka.
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Na ktorých filmových projektoch ste 
v roku 2024 participovali?
V rámci akvizícií TV Markíza participovala na 

nasledujúcich projektoch, ktoré boli alebo 

budú uvedené v kinách v roku 2024 a na 

začiatku roku 2025: Sladký život, Franta mi-

mozemšťan, Kavej, Amerikánka, Poklad, Leto 

s Evženom a Zlatovláska (2025)

Ako sA mení z vášho pohľAdu produkciA 
televízNych seriálov?
Vďaka rastúcemu počtu televíznych staníc 

a streamovacích platforiem sa ponuka obsa-

hu na trhu neustále rozširuje. Získať si diváka 

a uspokojiť jeho potreby je preto stále väčšou 

výzvou. Celková konzumácia videoobsahu vo 

svete rastie, rovnako ako záujem o kvalitné 

video.

Diváci však dnes očakávajú nielen vysokú 

kvalitu, ale aj relevantnosť obsahu, ktorý ich 

zaujme a bude pre nich mať pridanú hodno-

tu. Našou prioritou je preto spolupracovať pri 

výrobe seriálov s tými najlepšími tvorcami 

a umelcami na trhu, aby sme dokázali zabez-

pečiť kvalitu na všetkých úrovniach – od sa-

motného príbehu, cez vizuálne spracovanie, 

až po herecké výkony a celkovú produkčnú 

exekúciu.

Markíza je dnes plnohodnotný produkč-

ný dom, ktorý vytvára špičkový, lokálne 

relevantný obsah pre rôzne formy distribú-

cie, či už ide o tradičné lineárne vysielanie, 

streamovaciu platformu Voyo alebo online 

prostredie. Náš obsah si tak nájde cestu 

k divákom všade tam, kde ho práve majú 

chuť konzumovať, od obrazoviek televízorov, 

cez mobilné zariadenia až po počítačové 

monitory.

aký pomer seriálov máte vyrábaNý 
exterNými firmami a aký spracovávate 
interne, vo vlAstnej produkcii?
Aktuálne je tento pomer približne 50 na 50.

Ako to funguje v rámci produkcie 
progrAmov nA voyo. plánujete do 
budúcnA prinášAť ešte viAc voyo 
origiNálov?
Je dôležité prinášať vyvážený mix atraktív-

neho obsahu, aby sa nám darilo naďalej zís-

kavať nových predplatiteľov a zároveň z tých 

existujúcich urobiť dlhodobo spokojných zá-

kazníkov, ktorí nám ostávajú verní. Snažíme 

sa, aby si na Voyo každý našiel svoj obľúbený 

program či žáner a ponuku neustále rozši-

rujeme. O správnosti našej stratégie svedčí 

aj fakt, že Voyo už na Slovensku a v Česku 

pokorilo hranicu 850 tisíc predplatiteľov.

Predplatitelia výrazne obľubujú našu vlastnú 

tvorbu a možnosť sledovať populárne seriály 

či relácie v exkluzívnom predstihu. Bodujú aj 

naše Voyo Originály, ktoré vznikajú špeciál-

ne pre streamovaciu službu a ich kvalita je 

oceňovaná nielen divákmi, ale aj odbornými 

porotami na prestížnych súťažiach a festi-

valoch. Je skvelé, že Voyo nám poskytuje 

priestor na rozšírenie nášho štandardného 

portfólia programov aj o odvážnejšie žánre, 

ktoré by v rámci lineáru narazili na limity 

našich komerčných potrieb.

V príprave máme množstvo nových Voyo 

Originálov, a to vrátane projektov, ktoré 

dávajú väčší priestor slovenským témam 

a našim hercom. Spomeniem napríklad kri-

miseriál Bora, ktorý má silné slovenské obsa-

denie – Tomáš Maštalír, Dano Fischer, Zuzana 

Mauréry, Jozef Vajda, či Maroš Kramár. 

Alebo seriál Studňa, ktorý je relevantný tak 

na Slovensku, ako aj v Česku práve tým, že 

máme spoločnú minulosť.

Čo oČAkávAte v tomto segmente 
v roku 2025 – z hľAdiskA vývojA cien Či 
personálneho zAbezpeČeniA projektov?
Čoraz väčší počet distribučných kanálov ve-

die k rastúcemu objemu pôvodnej produkcie. 

Vďaka tomu je na trhu stále väčší dopyt po 

skúsených hercoch, talentovaných tvorcoch 

a silných autoroch. Aj v roku 2025 plánujeme 

vytvárať množstvo lokálneho obsahu a tým 

pádom sa, samozrejme, bude zvyšovať aj tlak 

na kapacity a zdroje, čo súvisí aj s nákladmi 

na personálne a technické zabezpečenie. 

Sme vďační za všetkých našich spolupra-

covníkov v Markíze. Máme naozaj skvelý 

a motivovaný tím.

Uspokojiť potreby 

diváka je čoraz 
väčšou výzvou
Čoraz väčší počet distribučných kanálov vedie 
k rastúcemu objemu pôvodnej produkcie. Vďaka tomu 
je na trhu čoraz väčší dopyt po skúsených hercoch, 
talentovaných tvorcoch a silných autoroch – vysvetľuje 
programová riaditeľka skupiny Markíza Silvia Majeská.

Náš obsah si 

nájde cestu 

k divákom všade 

tam, kde ho 

práve majú chuť 

konzumovať.

kto je silvia Majeská
Programová riaditeľka skupiny Markíza 

zodpovedá za tvorbu programovej stra-

tégie pre všetky stanice skupiny Markíza. 

Riadi skladbu programových štruktúr 

televízií Markíza, Doma, Dajto, Markíza 

KRIMI, Markíza International a najnovšiu 

stanicu Markíza KLASIK. Od roku 2021 

je programovou riaditeľkou aj pre českú 

Novu a streamovaciu platformu Voyo.
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Ako sA stAviA stvR k exteRnej pRodukcii 
pRi výRobe svojich pRogRAmov? Aký je 
pomeR pRojektov, ktoRé si vyRábAte sAmi?
STVR vyrobí ročne stovky hodín spravodaj-

ských, publicistických, dokumentárnych, dra-

matických, zábavných, hudobných progra-

mov vo vlastných výrobných kapacitách. 

Spolupráca s externým tvorivým prostredím 

je prirodzenou súčasťou tohto procesu. 

Tvorba nezávislých producentov má svoje 

stabilné a nezastupiteľné miesto v programo-

vej ponuke STVR.

Na základe čoho sa rozhodujete, 
že projekt vyrobíte sami, alebo cez 
produkčNú spoločNosť?
O tom, či program vyrobíme vo vlastných 

výrobných kapacitách, alebo sa rozhodne-

me pre koprodukciu, rozhoduje množstvo 

kritérií. Napríklad pri dokumentoch, filmoch 

či seriáloch uprednostňujeme koprodukciu, 

vďaka čomu môžeme žiadať aj o finančnú 

podporu na naše vlastné projekty z audiovi-

zuálneho fondu.

máte dohodu s určitými produkčNými 
fiRmAmi, ktoRé pRe vás pRojekty 
pripravujú?
Spolupracujeme s množstvom nezávislých 

producentov a STVR nemá žiadnu exkluzív-

nu dohodu s vybranou skupinou produkč-

ných spoločností. Transparentnosť výberu 

zabezpečuje Centrálny register námetov 

a Programová rada.

FuNguje to tak, že vás produkčNé 
spoločNosti priNesú Návrh projektu 
a vyrobia ho Na kľúč?
Dramatická tvorba STVR sa venuje pre-

dovšetkým vývoju a realizácii vlastných 

pôvodných diel, ktoré vznikajú v procese 

spolupráce tvorcov a dramaturgie. V prípade 

zaujímavej inšpirácie či ponuky na projekty 

z externého prostredia dramaturgia vyhod-

notí potenciál budúceho diela podľa kritérií, 

ktoré určujú programové priority a ambície 

STVR, či sa to týka seriálovej tvorby alebo 

samostatného televízneho filmu. Toto je 

predmetom diskusie na Programovej rade, 

ktorá prijme rozhodnutie. Ak príde k dohode 

o budúcej spolupráci s producentskou spo-

ločnosťou, ktorá projekt ponúkla, samozrej-

me, stáva sa aj koprodukčným partnerom 

STVR pre všetky procesy od literárneho 

vývoja až po definitívnu realizačnú podobu.

stvR je pRoducentom Alebo 
koproduceNtom aj veľkého mNožstva 
kino filmov. ZAsAhujete pRi tAkomto 
Filme Nejako aj do výroby, či tu ide 
hlavNe o FiNaNčNú podporu?
STVR je skutočne najväčším koprodukčným 

partnerom pri vzniku mnohých kinemato-

grafických diel. Rozhodnutie o vstupe STVR 

do koprodukčnej spolupráce s partnerom 

prebieha na rokovaní Programovej rady, 

ktorá na základe dramaturgických hodnotení 

posudzuje dôvod a adekvátnosť koproduk-

cie či výšku finančnej podpory. Významným 

faktorom pri tomto rozhodovaní je obsahová 

kvalita diela a jeho využiteľnosť vo vysie-

laní STVR. Externí predkladatelia žiadosti 

o koprodukčnú spoluprácu v prípade klad-

ného rozhodnutia rešpektujú aj náš nárok 

vstupovať do kreatívneho procesu. Nejde 

teda iba o formálnu finančnú podporu, ale 

najmä o spoločné úsilie vykreovať film, ktorý 

svojimi hodnotovými parametrami rovnako 

osloví divákov v kinodistribúcii aj v tele-

víznom vysielaní.

akú máte aktuálNe skúseNosť 
s AudioviZuálnym fondom A jeho 
FiNaNčNou podporou?
Spolupráca je dlhodobo na veľmi dobrej 

kvalitatívnej úrovni, o čom svedčí aj množ-

stvo našich projektov, ktoré Audiovizuálny 

fond za 15 rokov svojej existencie podporil. 

STVR pravidelne nominuje svojich odbor-

níkov do odborných komisií a na základe 

zákona má svojho stáleho zástupcu v Rade 

Audiovizuálneho fondu.

Pri dokumentoch, 
filmoch či seriáloch 
uprednostňujeme 
koProdukciu
STVR nemá žiadnu exkluzívnu dohodu s vybranou 
skupinou produkčných spoločností. Transparentnosť 
výberu zabezpečuje Centrálny register námetov 
a Programová rada – tvrdí programový riaditeľ 
Slovenskej televízie Vincent Štofaník.

Audiovizuálny 

fond za 15 rokov 

svojej existencie 

podporil 

množstvo 

projektov 

verejnoprávnej 

inštitúcie.

Kto je Vincent ŠtofaníK
Na pozíciu riaditeľa programových 

služieb televíznej časti RTVS nastúpil 

ešte za generálneho riaditeľa Ľuboša 

Machaja a na stoličke programového 

riaditeľa zostal sedieť aj v júli tohto 

roku, po zmene RTVS na STVR a nástupe 

dočasného vedenia. Vo verejnoprávnej 

inštitúcii v minulosti pracoval na rôznych 

pozíciách, bol programovým riadite-

ľom Slovenského rozhlasu aj šéfom 

Reportérov.
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Leopard production
Web, email: www.leopardproduction.sk
CEO, Managing Director: Tomáš Ručkay
Client Service Director: Lukáš Kočiš
Creative Director: Róbert Slimák
Obrat v roku 2023: 5,4 milióna eur (Event&TV)

eaLLin noMad Zameranie spoločnosti
Film: 10 %
TV: 20 %
TVC: 60 %
Iné: production services 10 %

Názov: EALLIN NOMAD Slovakia, s. r. o.
Adresa: Špitálska 57/16, 811 08 Bratislava, Slovenská republika
Názov spoločnosti: Nomad Films, s. r. o.
Adresa: sídlo: Kodaňská 1441/46, 101 00 Praha 10, Česká republika
Telefón: +421 903681881
Web: www.eallin.com a www.nomadfilms.cz
email: jozef.lipa@eallin.com a jozef.lipa@nomadfilms.cz
CEO, Managing partner, producent: Jozef Lipa
Project Director: Eva Šimonovičová
Postproduction Director: Jozef Elšík
Členstvo v profesijných združeniach: Asociácia reklamných producentov
TOP 5 klientov: Tesco, TETA drogerie, Trezor, Nestlé, Janssen-Cilag
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: Trezor, 15 x 15 x 5 minisalon (1984), 
Tipos – Vianočná lotéria, Nestlé – Gold, Hermelín

10+20+60+10

TV commercial: 40 %
Online: 60 %

endrius
Adresa: Pod Vtáčnikom 3, 831 01 Bratislava
Telefón: 0908 254 089
Web: www.endrius.com
E-mail: hello@endrius.com
CEO/EP: Andrej Solár
Production manager: Alica Celler
Členstvo v profesijných združeniach: Asociácia reklamných producentov (ARP)
TOP 5 klientov: This is Locco, Lidl Slovenská republika, Knauf Insulation, 
Grayling Slovakia, United Classifieds
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: Dobrý anjel (TVC), Be Lenka (TVC), 
Dr.Max (TVC), Nehnuteľnosti.sk (online), Budiš (online)
Obrat v roku 2023: 430 000 eur bez DPH
Predpokladaný obrat v roku 2024: 500 000 eur bez DPH

Zameranie spoločnosti

40+60
TVC: 60 %
Online a KV: 40 % online a KV

KiMono production
Adresa: Štefánikova 6, 811 05 Bratislava
Telefón: +421915 494 676
Web, email: www.kimonoproduction.com
Producent: Marek Wilhalm
Production Manager: Zuzana Maruščáková
TOP 5 klientov: COOP Jednota, Dôvera, NEHERA, Absolut, Zentiva
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: COOP Jednota – Kolesománia, 
Dôvera – Mobilná jednotka zdravia, NEHERA –10th Anniversary, 
Baueria – Zachráňte svoj vzťah, COOP Jednota – Cestná kontrola.

Zameranie spoločnosti

60+40
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MyMedia
Adresa: Popradská 40, Bratislava
Telefón: +421 2 654 20 659
Web, e-mail: www.mymedia.sk info@mymedia.sk
CEO, Managing Director: Ing. Marek Vysopal
Project Director: Anna Štefaneková
Creative Director: Michal Miklovič
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024:
Oslava storočnice (súbor eventov pre rôzne skupiny stakeholders), firemný deň 
pre cca 2 500 ľudí, celoslovenské promotion pre tabakovú spoločnosť v počte 
viac ako 6 000 promodní, kreatívna animácia na monitorovacie „hodinky“ pre 
dôchodcov žijúcich vo svojich domovoch, projekt Rešpektuj 18 (naša tretia 
sezóna s týmto projektom, ktorý apeluje na dodržiavanie hranice 18 rokov pri 
konzumácii alkoholu.)
Predpokladaný obrat v roku 2024: 1,6 milióna eur

TVC: 100 %
Protos Productions
Adresa: Hradné údolie 9/A, Bratislava
Telefón: +421 903 623 313
Web, email: protos.sk, protos@protos.sk
Producer & Partner: Barbara Kipsová, Michal Hlavačka
Executive Producer: Andrea Mlynková
Kľúčoví ľudia: Diana Švihlová, Zuzana Ulbrichtová, Michal Torma, Samuel Vojtek
Členstvo v profesijných združeniach: Asociácia reklamných producentov, 
Asociácia nezávislých producentov
TOP 5 klientov: Kaufland, Billa, O2 Slovakia, Telekom, PSS Prvá stavebná 
sporiteľňa, Tipos,
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: Kaufland Park, Tipos Vianoce 24, O2 
Xmass, SLSP George, Lidl babička
Obrat v roku 2023: 2 940 000 eur
Predpokladaný obrat v roku 2024: 3 150 000 eur

Zameranie spoločnosti

100
Reklamná produkcia: 80 %
AI development: 20 %

VriZZLy FiLMs
Adresa: Pečnianska 7, Bratislava
Telefón: +421 902 466 166
Web, email: www.vrizzly.com, hello@vrizzly.com
Creative director: Samuell Hoffman
Producent: Dominik Szombath
TOP 5 klientov: ČSOB, Tipos, Tatrakon, Hubert, Siemens
TOP 5 projektov za roky 2023, 2024: ČSOB – Sféra, Tipos – Extra výplata, 
Tatrakon – Family time, APPA – Wishes are not enought, Hubert – 200 years
Obrat v roku 2023: 260-tisíc eur
Predpokladaný obrat v roku 2024: 600-tisíc eur

Zameranie spoločnosti

80+20

ViZitky
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BTL: 65%
Grafika: 25%
Online: 10%

Zameranie spoločnosti

65+25+10



Darčekový set objednávajte: 
    predplatne@mafraslovakia.sk                       eshop.hnonline.sk                       +421 917 238 238

Darčekové Predplatné

Ročné predplatné zahŕňa prístup k obsahu HNonline.sk na 12 mesiacov, polročné predplatné na 6 mesiacov. 
Darčekové predplatné je možné objednať od 16. 10. 2024 do 22. 12. 2024. Predplatné zakúpené po dátume 12. 12. 2024 

nebude zasielané spolu s darčekovou krabičkou, ale len vo forme vianočného voucheru, ktorý bude zaslaný iba e-mailom. 
Darčekový set bude zaslaný na fakturačnú adresu platcu. Predplatné z tejto ponuky trvá počas jedného roka,  

alebo 6 mesiacov od aktivácie.

124,40 €
Ročné

Polročné
64,40 €




